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REVISTA PRESEI 

 

 

 Federaţia Sanitas, atac dur la adresa lui Klaus Iohannis și Florin Cîțu: 

'Măsurile anti-pandemie = măsuri pro-sclavie' 

Sindicaliştii Sanitas afirmă, joi, că măsurile anti-pandemie sunt, de fapt, măsuri 

pro-sclavie. Sindicaliştii susţin că preşedintele şi Guvernul au transformat salariaţii 

din Sănătate şi Asistenţă Socială în ”angajaţi aflaţi permanent la dispoziţia 

angajatorului, adică sclavagism modern”, având în vedere unele dintre măsurile 

adoptate. 

”Începând din martie 2020, prin măsuri succesive, Preşedintele României şi 

ultimele două Guverne au transformat salariaţii din Sănătate şi Asistenţă Socială în 

angajaţi aflaţi permanent la dispoziţia angajatorului (sclavagism modern)”, au 

transmis, joi, sindicaliştii Sanitas, printr-un comunicat de presă, potrivit news.ro. 

Citește și: Rareș Bogdan aruncă-n aer ultimul scenariu! ‘Nu se pune problema’ 

Aceştia fac referire la actele normative adoptate, începând cu Decretul 

nr.195/16.03.2020 şi până la H.G. nr. 3/2021, prin care ”autorităţile române s-au 

asigurat prin dispoziţii abuzive că salariaţii nu se vor putea proteja eficient de 

deciziile nedrepte, oricare ar fi acelea”. 

Sindicaliştii precizează exact la care dintr emăsuri se referă: 

- Au interzis demisiile. 

- Au carantinat salariaţii la locul de muncă. 

- Au permis angajatorilor modificarea unilaterală a programului de lucru. 

- Au permis angajatorilor modificarea unilaterală a fişei postului. 

- Au permis angajatorului delegarea/detaşarea personalului, prin decizie 

unilaterală. 

https://www.bugetul.ro/rares-bogdan-arunca-n-aer-ultimul-scenariu-nu-se-pune-problema/
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Citește și: PSD pune tunurile pe PNL și USR: ‘Noi propunem un buget pentru 

dezvoltare, nu un buget pentru înghețare’ 

- Au interzis declararea, declanşarea sau desfăşurarea conflictelor colective de 

muncă pe perioada stării de urgenţă. 

- Au interzis total adunările publice pe perioada stării de urgenţă, ca mai apoi, pe 

perioada stării de alertă să limiteze numărul participanţilor la adunările publice la 

maxim 100 ceea ce face ineficiente şi aproape invizibile manifestările de stradă 

organizate de sindicate. 

- Au transformat Comisiile de dialog social de la nivelul ministerelor în instituţii 

care au mimat consultarea numai atunci când în joc au fost interesele lor de ”a-şi 

acoperi” anumite decizii. 

- Au tăiat, fără consultarea partenerilor sociali, din veniturile salariaţilor. 

- Au transformat sindicatele în organizaţii ce nu se mai pot manifesta specific, în 

cadrul legal conferit de Legea 62/2011 – Legea dialogului social. 

”Şi toate acestea în numele limitării efectelor pandemiei de COVID-19. Pandemia 

însă se limitează şi se stopează cu aceeaşi salariaţi care, exploataţi la maxim, 

epuizaţi, demoralizaţi şi frustraţi de lipsa de apreciere a eforturilor lor continue, se 

văd în situaţia de a nu mai avea nicio pârghie de apărare, de luptă pentru a-şi 

recâştiga drepturile pierdute”, au mai transmis sindicaliştii. 

Aceştia protestează şi faţă de faptul că nu pot organiza manifestări stradale cu mai 

mult de 1oo de persoane. 

”Vom continua să ne susţinem membrii de sindicat prin orice mijloace legale 

posibile şi vom continua să milităm pentru păstrarea unităţii organizaţiei noastre, 

conştienţi fiind că în vremuri tulburi dezbinarea şi renunţarea la luptă sunt soluţiile 

cele mai la îndemână dar cele mai distructive! Considerăm imoral felul în care 

autorităţile române înţeleg să mascheze abuzurile asupra salariaţilor din sănătate 

sub falsa preocupare a stopării pandemiei, să taie veniturile salariale ale acestora şi 

să le limiteze dreptul firesc la acţiuni de protest!  

 

https://www.bugetul.ro/psd-pune-tunurile-pe-pnl-si-usr-noi-propunem-un-buget-pentru-dezvoltare-nu-un-buget-pentru-inghetare/
https://www.bugetul.ro/psd-pune-tunurile-pe-pnl-si-usr-noi-propunem-un-buget-pentru-dezvoltare-nu-un-buget-pentru-inghetare/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 ianuarie 2021 3 

 

Şi pentru a ne proteja membrii de sindicat, îi asigurăm că vom găsi/inventa în 

continuare forme de protest şi tipuri de acţiuni cu ajutorul cărora să demonstrăm că 

fiecare salariat din sistemele pe care le reprezentăm contează şi fiecare dintre ei 

trebuie să beneficieze în mod real de drepturile ce li se cuvin”, au mai precizat 

reprezentanţii Federaţiei Sanitas. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 România DĂ CLASĂ la nivel de UE: are una din cele mai MICI DATORII 

guvernamentale ca pondere din PIB, după pandemie 

La finalul trimestrului trei din 2020, încă afectat de măsurile de izolare introduse 

pentru a stopa răspândirea pandemiei de coronavirus, care au dus la creşterea 

necesităţilor de finanţare, datoria guvernamentală s-a situat la 97,3% din PIB în 

zona euro şi la 89,8% din PIB în Uniunea Europeană, de la 95% din PIB şi, 

respectiv, 87,7% din PIB la finalul trimestrului doi din 2020, arată datele publicate 

joi de Oficiul European de Statistică (Eurostat), conform Agerpres. 

Comparativ cu perioada iulie - septembrie 2019, datoria guvernamentală a crescut 

atât în zona euro (de la 85,8% din PIB la 97,3% din PIB), cât şi în Uniunea 

Europeană (de la 79,2% din PIB la 89,8% din PIB). Creşterea vine în urma 

majorării considerabile a datoriei guvernamentale şi a scăderii PIB-ului, apreciază 

Eurostat. 

În rândul statelor membre UE, cel mai ridicat nivel al datoriei guvernamentale la 

finalul trimestrului trei din 2020 s-a înregistrat în Grecia (199,9% din PIB), Italia 

(154,2% din PIB), Portugalia (130,8% din PIB), Cipru (119,5% din PIB), Franţa 

(116,5% din PIB), Spania (114,1% din PIB) şi Belgia (113,2% din PIB), cel mai 

redus nivel fiind raportat în Estonia (18,5% din PIB), Bulgaria (25,3% din PIB), 

Luxemburg (26,1% din PIB), Cehia şi Suedia (ambele cu 38,4% din PIB), 

Danemarca (42,4% din PIB) şi România (43,1% din PIB, faţă de 40,8% din PIB în 

trimestrul doi din 2020 şi 35,2% din PIB în trimestrul trei din 2019). 

Comparativ cu trimestrul doi din 2020, cinci state membre au înregistrat o scădere 

a datoriei ca procentaj din PIB la finalul trimestrului trei, 20 de ţări membre au 

raportat creştere, în timp ce în Estonia şi Olanda nivelul datoriei a rămas stabil.  
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Cel mai semnificativ avans al nivelului datoriei ca procentaj din PIB s-a înregistrat 

în Grecia (8,5 puncte procentuale - pp), Cipru (6,2 pp), Italia (4,9 pp), Portugalia 

(4,8 pp), Lituania (4,6 pp) şi Bulgaria (patru pp), iar scăderi au fost raportate în 

Austria (minus 3,4 pp), Finlanda (minus 1,7 pp), Cehia (minus 1,5 pp), Belgia 

(minus 0,9 pp) şi Irlanda (minus 0,7 pp). 

Comparativ cu trimestrul trei din 2019, toate statele membre UE au înregistrat o 

creştere a datoriei la finalul trimestrului trei din 2020, cel mai semnificativ avans 

fiind în Cipru (22,9 pp), Italia (17,4 pp), Grecia (17,3 pp), Spania (16,6 pp) şi 

Franţa (16,5 pp). 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Primarii de sectoare din Bucureşti s-au unit: Solicitare comună pentru mai 

mulţi bani şi evitarea crizei financiare 

Cei şase primari de sector din Bucureşti lasă la o parte diferenţele politice dintre ei 

şi semnează împreună o scrisoare adresată ministrului Finanţelor Publice. Cei şase 

edili solicită introducerea prin lege a unei excepţii în 2021 de la modul de 

repartizare către bugetele lor a cotei defalcate din impozitul pe venit. 

Astfel, aceştia solicită modificarea prevederilor din Legea finanţelor publice locale, 

în sensul direcţionării a 50% din impozitul pe venit către bugetul local al Capitalei, 

1000 de lei/locuitor pentru bugetele sectoarelor, iar diferenţa să se împartă în 

proporţional cu impozitul pe venit estimat a fi încasat în fiecare sector. Aceştia 

solicită să le fie redirecţionate şi cote din sumele deja încasate anul acesta, iar dacă 

acest lucru nu este posibil, să fie suplimentată cota pentru bugetele sectoarelor la 

1400 de lei locuitor. 

În caz contrar, cei şase primari anunţă că se vor găsi în situaţia de a nu mai putea 

asigura plăţile în secţiunea de funcţionare, cu riscul intrării în criză financiară. 

În prezent, pentru municipiul București, cota de 71,5% din impozitul pe venit, cu 

excepția impozitului pe veniturile din pensii, se repartizează astfel: 

a) 20% la bugetele locale ale sectoarelor municipiului București; 
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b) 44,5% la bugetul local al municipiului București; 

c) 7% într-un cont distinct, deschis pe seama Direcției Generale a Finanțelor 

Publice a Municipiului București la Trezoreria Municipiului București, pentru 

echilibrarea bugetelor locale ale sectoarelor, precum și a bugetului local al 

municipiului București. 

Potrivit legii, criza financiară este starea patrimoniului unității administrativ-

teritoriale caracterizată prin existența unor dificultăți financiare, prin lipsa acută de 

disponibilități bănești, ce conduce la neachitarea obligațiilor de plată, lichide și 

exigibile, mai vechi de 90 de zile și care depășesc 15% din cheltuielile prevăzute în 

bugetul general al unității administrativ-teritoriale respective, cu excepția celor 

aflate în litigiu comercial, sau neachitarea drepturilor salariale prevăzute în bugetul 

local de venituri și cheltuieli sau în bugetele instituțiilor sau serviciilor publice de 

interes local sau județean, după caz, pe o perioadă mai mare de 90 de zile de la data 

scadenței. 

În prezent, nicio unitate administrativ-teritorială din România nu se află în situaţie 

de criză financiară şi nici în insolvenţă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 SURSE - Coaliție: Variantele de lucru pentru creșterea pensiilor 

Premierul Florin Cîțu consideră că punctul de pensie poate crește în 2021 cu 

maxim 3%, spun surse din coaliție pentru ȘTIRIPESURSE.RO. 

Potrivit surselor citate, pe masa coaliției guvernanților se află mai multe scenarii de 

lucru legate de evoluția punctului de pensie în acest an. 

O variantă este înghețarea punctului de pensie. Alt scenariu analizat este creșterea 

punctului de pensie în funcție de rata inflației. De asemenea, în coaliție se mai ia în 

calcul o creștere a punctului de pensie cu 8% în septembrie. 

Premierul Florin Cîțu nu ar fi de acord cu o creștere mai mare de 3% a punctului de 

pensie. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/pensie_3226.html
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Președintele României,  Klaus Iohannis, are joi, de la ora 14:30, la Palatul 

Cotroceni, o ședință de lucru la care vor participa Prim-ministrul României, Florin 

Cîțu, Viceprim-ministrul Dan Barna, ministrul Finanțelor, Alexandru Nazare, și 

ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene, Cristian Ghinea. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 România a tras lozul câștigător: putem accesa 100 de miliarde de euro de la 

UE în perioada 2021-2027 

România va avea la dispoziţie un buget total de 100 miliarde euro în exerciţiul de 

finanţare europeană 2021-2027, de trei ori mai mult decât în perioada 2014-2020, 

iar agricultura şi programele de Dezvoltare Durabilă reprezintă o treime din 

bugetul disponibil, arată o analiză a REI Finance Advisors, companie de 

consultanţă specializate în atragerea de fonduri europene şi ajutoare de stat pentru 

companiile cu activitate în România, relatează News.ro. 

Nouă programe operaţionale vor putea absorbi bugetul de 79,9 miliarde euro 

pentru România şi alte programe destinate agriculturii vor beneficia de un buget de 

circa 20 miliarde euro. Investiţii de miliarde sunt vizate în noul program de 

finanţare europeană pentru şcoli, spitale, lucrări de infrastructură, mediul de 

afaceri, digitalizare. 

”România va avea la dispoziţie un buget total de 100 miliarde euro în exerciţiul de 

finanţare europeană 2021-2027, dintre care 79,9 miliarde euro fonduri europene 

nerambursabile repartizate în numai puţin de 9 programe operaţionale pe mai multe 

sectoare cheie ale economiei, cât şi un buget de circa 20 miliarde euro fonduri 

nerambursabile, destinate agriculturii”, arată compania de consultanţă. 

Liderii ţărilor europene şi ai instituţiilor UE au aprobat un buget multianual pentru 

perioada 2021-2027, în valoare de 1.074 miliarde de euro. Din valoarea totală 

bugetată, România a obţinut aproximativ 7,5%, respectiv 79,9 miliarde euro, sumă 

ce va fi folosită sub forma unui pachet de redresare economică, ce vizează pe de-o 

parte îmbunătăţirea infrastructurii, construirea de noi spitale şi şcoli, modernizarea 

sistemelor publice, cât şi sume ce vor fi alocate pentru dezvoltarea mediului de 

afaceri din România, în domenii cheie. 
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„România primeşte în exerciţiul financiar 2021-2027 o alocare de peste două ori 

mai mare faţă de valoarea obţinută în intervalul 2014-2020, ceea ce înseamnă o 

disponibilitate financiară mai mare pentru companiile cu activitate în România, atât 

pentru nevoile proprii (dezvoltare, digitalizare), cât şi indirect pentru a executa 

lucrări de infrastructură: eficienţă energetică, şcoli, grădiniţe, reabilitare de 

drumuri, construire de autostrăzi, poduri, construirea de noi spitale, investiţii care 

vor genera dezvoltare pe orizontală în rândul companiilor româneşti. Mai mult, 

Guvernul României a anunţat disponibilitatea unui buget suplimentar în valoare de 

circa 20 miliarde euro fonduri nerambursabile ce sunt destinate sectorului 

agriculturii. În exerciţiul financiar 2021-2027, companiile vor putea solicita 

fonduri direct de la Agenţiile de Dezvoltare Regionale, ceea ce se traduce printr-o 

scădere a perioadelor necesare evaluării proiectelor şi semnarea contractelor, deci o 

eficientizare a procesului de absorbţie”, a declarat Roxana Mircea, partener REI 

Finance Advisors. 

Ce programe vor primi finanţare nerambursabilă în intervalul 2021 - 2027 

Programul Operaţional Dezvoltare Durabilă (PODD), axat în special pe investiţii în 

sectoare cheie, va beneficia de o alocare pe regiuni, totalul bugetului fiind de peste 

13,62 miliarde de euro. Spre deosebire de exerciţiul financiar anterior, în perioada 

2021-2027, PODD va fi disponibil şi gestionat independent de către una dintre cele 

opt Agenţii de Dezvoltare Regională (ADR) astfel: POR Bucureşti-Ilfov, POR 

Nord-Vest, POR Vest, POR Centru, POR Sud-Muntenia, POR Sud-Est, POR Sud-

Est Oltenia, POR Nord-Est; 

Principala provocare pe care Programul Operaţional Transport (POT 2021-2027) 

va trebui să o rezolve este reprezentată de recuperarea decalajului de dezvoltare a 

infrastructurii de transport a României, adaptată inclusiv utilizării duale şi 

asigurând, în acelaşi timp, atingerea obiectivelor europene de reducere a emisiilor 

de carbon şi transferul spre o mobilitate durabilă şi sigură. Bugetul total estimat al 

POT 2021-2027 este de 8,368 miliarde de euro, iar fondurile vor fi alocate pentru 

principalele obiective de infrastructură - şosele de mare viteză, drumuri naţionale, 

feroviare, mobilitate urbană, transport multimodal, canale navigabile şi portuare 

etc; 
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Programul Operaţional Educaţie şi Ocupare (POEO) va beneficia de un buget 

estimat de 5,775 miliarde euro, din care 3,861 miliarde euro fonduri structurale 

europene şi 1,913 miliarde euro cofinanţare naţională. POEO 2021-2027, cu un 

buget gestionat de Ministerul Educaţiei, are o serie de obiective specifice, printre 

care îmbunătăţirea accesibilităţii, calităţii educaţiei şi îngrijirii copiilor preşcolari, 

inclusiv ale infrastructurii aferente, prevenirea abandonului şcolar timpuriu, 

ameliorarea calităţii educaţiei şi formării profesionale, integrarea tinerilor pe piaţa 

muncii, dezvoltarea culturii antreprenoriale, sprijinirea antreprenoriatului şi a 

economiei sociale sau creşterea participării la învăţarea pe parcursul întregii vieţi 

pentru asigurarea tranziţiilor pe piaţa muncii şi a mobilităţii profesionale a 

angajaţilor; 

Programul Operaţional Sănătate (POS) are ca obiectiv general îmbunătăţirea 

accesibilităţii, eficacităţii, eficienţei şi rezilienţei sistemului de sănătate, iar ca 

obiective specifice îmbunătăţirea eficacităţii serviciilor medicale de urgenţă, 

creşterea accesului la servicii de asistenţă medicală primară, comunitară şi servicii 

oferite în regim ambulatoriu, îmbunătăţirea accesibilităţii şi eficacităţii serviciilor 

de reabilitare/recuperare, serviciilor de îngrijire paliativă, serviciilor de îngrijire pe 

termen lung, creşterea eficacităţii sectorului medical prin investiţii în infrastructură 

şi servicii, îmbunătăţirea eficacităţii şi eficienţei serviciilor medicale prin investiţii 

în cercetare şi în digitalizarea sistemului medical sau creşterea gradului de utilizare 

a metodelor moderne şi inovative de investigaţie, intervenţie şi tratament. Bugetul 

estimat alocat POS 2021-2027 este de 4,7 miliarde euro, reprezentând atât fonduri 

europene nerambursabile, fonduri structurale europene, cât şi o contribuţie 

naţională de la bugetul de stat; 

Programul Operaţional Incluziune şi Demnitate Socială (POIDS) va beneficia de 

un buget estimat la 2.960 miliarde euro fonduri europene + 703 milioane euro 

buget de la stat, un total de 3,663 miliarde euro pentru intervalul 2021-2027. 

Măsurile prevăzute în POIDS urmăresc să răspundă nevoilor grupurilor vulnerabile 

din mediul rural, în principal, dar şi din mediul urban, atât în ceea ce priveşte 

asigurarea accesului la servicii cât şi prin implementarea unor măsuri care să 

sprijine în mod direct membrii grupurilor vulnerabile (vouchere, sprijin material, 

alimente, etc).  
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Analiza datelor statistice a reliefat grupurile specifice aflate în situaţie de 

vulnerabilitate ridicată: copiii şi tinerii, locuitorii din mediul rural, inclusiv romi, 

persoanele cu dizabilităţi, persoanele cu un nivel scăzut de şcolaritate, familiile 

monoparentale care au copil/copii în întreţinere, ifamiliile cu mai multi copii şî 

persoanele vârstnice. Strategia Programului Operaţional Incluziune şi Demnitate 

Socială 2021-2027 vizează mai multe paliere de ajutor şi finanţare, parte a 

strategiei Guvernului României de a îmbunătăţi situaţia generală a familiilor din 

medii defavorizate; 

Programul Operaţional Creştere Inteligentă, Digitalizare şi Instrumente Financiare 

(POCIDIF) ar urma să beneficieze de un buget în valoare de 2,14 miliarde de euro, 

cu o contribuţie naţională de 30% şi care va beneficia de mai multe axe prioritare, 

care vizează, în principal, stimularea accesului la finanţare al IMM pentru inovare 

prin digitalizare; 

Programul Operaţional Tranziţie Justă (POTJ) sprijină exclusiv activităţile care 

sunt direct legate de obiectivul specific de a permite regiunilor şi cetăţenilor să 

abordeze impactul social, economic şi de mediu al tranziţiei către o economie 

neutră din punct de vedere climatic. POTJ 2021-2027 – are propusă o alocare 

indicativă totală de aproximativ 1,766 miliarde euro FEN; 

Obiectivul Programului Operaţional Asistenţă Tehnică (POAT) este de a asigura 

utilizarea şi administrarea eficientă şi eficace a fondurilor UE, sprijinind 

programarea, monitorizarea, controlul, auditul, evaluarea, comunicarea cu privire 

la priorităţile UE. Întrucât noul cadru financiar multi anual pentru perioada 2021-

2027 propune modernizarea politicii de coeziune şi schimbarea ei într-o politică 

simplă şi flexibilă, se are în vedere simplificarea şi introducerea unor noi 

instrumente de flexibilitate care să faciliteze beneficiarii finali ai fondurilor. 

Bugetul POAT 2021-2027 este de 598,5 milioane euro, dublu faţă de intervalul 

anterior 2014-2020; 
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Opt regiuni ale României vor beneficia de Programe Operaţionale Regionale 

(POR) finanţate cu bani europeni şi fonduri alocate de la bugetul local, sume ce se 

află pe lista de investiţii prin care îşi propune să asigure continuitatea viziunii 

strategice privind dezvoltarea durabilă şi echilibrată a regiunilor din perioada 

2014-2020, având la bază direcţiile, acţiunile şi priorităţile Planului de Dezvoltare 

Regională (PDR) 2021-2027 şi cele ale Strategiei de Specializare Inteligentă 2021-

2027 (RIS), inclusiv recomandările Comisiei Europene formulate în Raportul de 

ţară din 2019 privind România; 

Pe lângă cele 80 miliarde euro fonduri nerambursabile disponibile României, 

propunerea Comisiei Europene pentru Cadrul Financiar Multianual din perioada 

2021-2027 destinat Politicii Agricole Comune se ridică la circa 20,5 miliarde de 

euro. Din această sumă, 13,3 miliarde euro reprezintă plăţile directe, în timp ce 6,7 

miliarde de euro se vor acorda pentru Fondul European Agricol pentru Dezvoltare 

Rurală (FEADR). Şi alocările pentru FEADR se vor face în baza unor indicatori. În 

plus, rata de cofinanţare a statelor membre propusă de Comisia Europeanã este de 

65-80% FEADR. 

Principalele propuneri legate de direcţiile de acţiune în exerciţiul financiar 2021-

2027 pentru FEADR vizează: Investiţii în exploataţii agricole, pomicole, unităţi de 

procesare, servicii de bază în mediul rural şi investiţii non-agricole: 38%; Sprijin 

pentru mediu şi climă: 35%; Sprijin pentru bunăstarea animalelor şi instrumente de 

gestionare a riscurilor: 9%; Instalarea tinerilor agricultori şi înfiinţarea de noi 

întreprinderi rurale: 8%; Cooperare şi inovare: 6%; Schimb de cunoştinţe şi 

informare şi asistenţă tehnică: 4%. 

”Anul 2021 se anunţă unul destul de incert, cu perspective nu tocmai favorabile la 

nivel global, cea mai mare parte a economiilor din întreaga lume resimţind pe 

deplin efectele pandemiei. O soluţie pentru a lupta împotriva efectelor lăsate în 

urmă de COVID-19 pentru companiile româneşti ar fi de a analiza posibilitatea 

apelării la fonduri europene sau ajutoare de stat şi de a depune proiecte pentru a 

solicita finanţare, pe cât posibil din surse nerambursabile. Pe termen scurt sunt 

disponibile fonduri prin HG 807/2014, OUG 224/2020, OUG 130, schemele pentru 

digitalizare şi energie regenerabilă.  
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Antreprenorii ar trebui să urmărească cu precădere toate noutăţile din sectorul de 

finanţare nerambursabilă pe portalurile Ministerului Fondurilor Europene, 

Ministerului Agriculturii, Agenţiilor de Dezvoltare Regională şi să pregătească 

proiectele împreună cu consultanţi specializaţi care le garantează contractual 

depunerea de proiecte corecte şi complete”, a mai precizat Roxana Mircea. 

REI Finance Advisors şi REI International Consulting, parte a REI Grup, sunt 

companii specializate în elaborarea, implementarea şi monitorizarea proiectelor de 

investiţii atât prin fonduri europene nerambursabile (Programul Operational 

Regional, Programul Operational Infrastructura Mare), cât şi pe scheme de ajutor 

de stat. Echipa REI Grup numără în prezent 50 de consultanţi în cele opt birouri 

regionale. 

REI a atras finanţării pentru peste 800 de proiecte la nivel naţional, cu peste 300 de 

proiecte implementate şi o rată de succes – lider în domeniu – de 99%. În 2020, 

REI Grup a înregistrat proiecte aprobate în cuantum de circa 100 milioane euro, iar 

în acest an valoarea proiectelor aprobate va depăşi pragul de 150 -200 milioane 

euro. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 PSD va prezenta un buget national alternativ pentru a arata ca "e posibil sa 

cresti veniturile angajatilor si pensiile varstnicilor, respectand chiar deficitul 

prevazut de Guvernul Citu" 

PSD a anuntat ca va prezenta bugetul national alternativ pentru acest an pe data de 

27 ianuarie. Social-democratii precizeaza ca vor arata ca este posibila mentinerea 

deficitului prevazut de Guvernul Citu si majorarea veniturilor angajatilor si 

pensiilor varstnicilor. 

 

"Bugetul Romaniei pe 2021 trebuie sa fie despre oameni, nu despre cifre! Dreapta 

nu poate promova in continuare austeritatea, cand un pensionar traieste in medie cu 

1400 de lei, desi statul roman a stabilit ca minimul pentru un trai decent este 1733 

de lei pe luna! 

 

 

https://ziare.com/psd/
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PSD va prezenta pe 27 ianuarie alternativa sa de buget national: vom arata ca este 

posibil sa cresti veniturile angajatilor si pensiile varstnicilor, respectand chiar 

deficitul prevazut de Guvernul Citu! 

 

Noi propunem un Buget pentru Dezvoltare, nu un Buget pentru Inghetare - asa 

cum vor apostolii austeritatii din PNL si USR!", arata o postare de joi pe pagina 

de Facebook a PSD. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Muncii: Se vor cauta locuri de munca pentru beneficiarii de 

ajutor social care sunt apti 

Campania nationala de evaluare a ajutoarelor sociale va demara in curand in toata 

tara, in primul rand pentru a identifica beneficiarii care se afla in situatii cu 

adevarat vulnerabile, fiind inapti de munca, a anuntat, pe Facebook, ministrul 

Muncii, Raluca Turcan. 

 

"Suntem in etapa de pregatire a campaniei nationale de evaluare a ajutoarelor 

sociale, care va demara in curand in toata tara cu echipe mixte ale Agentiilor 

judetene pentru plati si inspectie sociala, Inspectoratelor teritoriale de munca si 

Agentiilor judetene pentru ocuparea fortei de munca. Impreuna cu reprezentantii 

Asociatiilor Oraselor, Municipiilor si Comunelor din Romania, am discutat astazi 

(miercuri, 21 ianuarie 2021 n.r.) despre obiectivele acestei campanii si despre 

modul de lucru. Vom identifica, in primul rand, beneficiarii de ajutoare sociale 

care se afla in situatii cu adevarat vulnerabile, fiind inapti de munca, persoane cu 

varsta de pensionare sau care au in intretinere copii mici. 

 

Pentru aceasta categorie de beneficiari, vom identifica masuri integrate de sprijin 

pentru a reduce gradul de vulnerabilitate", a postat pe reteaua de socializare 

ministrul Muncii. 

 

 

https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/raluca-turcan/
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Ea a transmis ca se vor gasi solutii pentru cresterea gradului de ocupare in randul 

beneficiarilor de ajutor social care pot munci, in conditiile in care, in acest 

moment, 30% din totalul locurilor de munca neocupate sunt adresate muncitorilor 

necalificati. 

 

"Piata muncii ar putea absorbi o parte din persoanele apte de munca din cele 

aproximativ 170.000 care primesc venit minim garantat, in Romania. Apreciez 

foarte mult deschiderea si interesul pe care le-au aratat autoritatile locale fata de 

demersul Ministerului Muncii, care este calibrat in acord cu politicile europene in 

domeniu: sprijin integrat si mai bine tintit pentru categoriile vulnerabile, precum si 

sprijinirea reinsertiei in cazul persoanele apte de munca", a scris Turcan. 

 

Potrivit sursei citate, cresterea ocuparii este un obiectiv de prim rang al tuturor 

politicilor europene in domeniul social, iar anchetele sociale sunt o obligatie legala 

si ele reprezinta o etapa importanta pentru o mai buna tintire a efortului de 

asistenta sociala al statului roman. 

 

"Campania nationala de evaluare va fi eficienta doar in masura in care va exista o 

colaborare stransa cu reprezentantii primariilor pentru a pune la dispozitie 

institutiilor implicate informatiile despre beneficiari si pentru a facilita relatia 

acestora cu potentialii angajatori din comunitate", a mai scris Raluca Turcan. 

 
(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministerul Educaţiei: Se micşorează numărul elevilor în clasele de început 

de ciclu în învăţământul liceal 

Numărul de elevi din clasele de început de ciclu în învăţământul liceal cu frecvenţă 

- zi se va reduce, a decis ministrul Educaţiei, Sorin Mihai Cîmpeanu. 

 

Potrivit unui comunicat de presă, numărul elevilor în clasă se va reduce de la 28 la 

24 pentru filiera tehnologică şi învăţământul profesional, inclusiv dual, precum şi 

pentru filiera vocaţională - profil sportiv, teologic, pedagogic şi învăţământul liceal 

de artă, de la 28 la 26 de elevi în clasă pentru filiera teoretică. 

https://ziare.com/politica/acord/
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"Joi, 21 ianuarie 2021 a fost transmis la Monitorul Oficial Ordinul de Ministru 

pentru aprobarea Metodologiei privind fundamentarea cifrei de şcolarizare pentru 

învăţământul preuniversitar de stat, evidenţa efectivelor de preşcolari şi elevi 

şcolarizaţi în unităţile de învăţământ particular, precum şi emiterea avizului 

conform în vederea organizării reţelei unităţilor de învăţământ preuniversitar 

pentru anul şcolar 2021-2022. Astfel, decizia de astăzi modifică OMEC nr. 

5599/2020", afirmă sursa citată. 

 

Ministerul Educaţiei precizează că, având în vedere modificările promovate, 

activităţile specifice mobilităţii personalului didactic de predare din învăţământul 

preuniversitar (privind constituirea, încadrarea şi vacantarea posturilor 

didactice/catedrelor din unităţile de învăţământ preuniversitar) au fost decalate 

corespunzător. 

 

Astfel, inspectoratele şcolare vor transmite până la data de 1 februarie 2021 la 

Ministerul Educaţiei proiectele planurilor de şcolarizare revizuite conform noilor 

reglementări, în vederea fundamentării cifrei de şcolarizare pentru învăţământul 

preuniversitar de stat. 

 

"Această măsură se constituie într-un pas concret în direcţia României Educate", se 

arată în comunicat. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Noul program de urmarire a hotilor de lemne va fi lansat pe 31 ianuarie: 

"Va diminua mult posibilitatea de a fura din padure" 

Ministrul Mediului, Apelor si Padurilor, Barna Tanczos, a declarat, joi, la Craiova, 

ca pe 31 ianuarie va fi lansat noul sistem informatic integrat de urmarire a 

materialului lemnos - SUMAL 2.0, ceea ce va diminua posibilitatea defrisarilor 

ilegale si a furtului din padure. 
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"SUMAL (n.r. - Sistemul informatic integrat de urmarire a materialului lemnos), la 

care lucram la intensitate maxima, va fi lansat la 31 ianuarie, nu este o solutie 

magica in domeniul forestier, dar va diminua posibilitatea de a fura din padure. 

 

In ciuda eforturilor, probabil ca vor fi sincopele caracteristice unui sistem 

informatic nou si lansat in productie, dar nu facem niciun pas inapoi, respectam 

data de 31 ianuarie, respectam principiile care stau la baza acestui sistem 

informatic, adica controlul informatic asupra cantitatilor de masa lemnoasa care 

sunt puse in valoare si sunt destinate exploatarii, controlul sistemului informatic si 

control GPS pe tot ce inseamna controlul masei lemnoase din padure pana la 

primul punct de depozitare, control informatic si GPS de la primul depozit pana la 

primul procesator si control informatic pe masa lemnoasa legala, in sensul de a 

reduce la minim posiblitatea de infuzie de masa lemnoasa nelegala in circuitul 

economic", a spus ministrul Mediului. 

 

Barna Tanczos a mai afirmat ca in momentul in care acest sistem informatic va fi 

functional, stabil si toti operatorii economici - zeci de mii ca numar - ocoale 

silvice, padurari, transportatori, procesatori si gatere - vor fi obligati sa lucreze in 

SUMAL, posibilitatea de a fura din padure va fi mult diminuata. 

 

"Este unica solutie prin care putem sa exercitam un control - GPS, urmarirea 

transporturilor, a cantitatilor din depozite, real time informatii, date pentru organele 

de control - politie, Garda forestiera, Garda de mediu, pentru a face controalele 

pe drumuri si control pentru depozitele din unitatile de procesare", a mai spus 

ministrul Mediului. 

 

Acesta a explicat ca legea prin care se interzice pe 10 ani exportul de bustean din 

Romania in spatiul din afara Uniunii Europene, care a intrat in vigoare de la 1 

ianuarie, este bine-venita, dar nu reprezinta o solutie magica in domeniul forestier, 

pentru ca exportul in sine nu pune o presiune atat de mare asupra padurilor, cat 

exploatarea ilegala. 

 

"Comertul cu masa lemnoasa in interiorul Uniunii Europene este un comert liber, 

suntem parte dintr-o uniune cu o piata libera si exportul poate fi interzis numai 

pentru partea din afara Uniunii Europene.  

https://ziare.com/stiri/politie/
https://ziare.com/stiri/drumuri/
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In momentul de fata, marile companii din Romania importa cantitati uriase, aduc in 

tara masa lemnoasa din Germania, Polonia si alte tari. Deci aduc pentru procesare 

cantitati imense, de milioane de metri cubi pentru procesare in Romania. Am 

constatat si saptamana aceasta, in discutiile cu colegii, ca pretul masei lemnoase 

din aceste tari este mult sub pretul masei lemnoase din Romania. Este o problema 

generalizata la nivelul Romaniei. 

 

Exportul in sine nu pune o presiune atat de mare asupra padurilor, cat exploatarea 

ilegala. Aceasta exploatare ilegala intra intr-un circuit gri economic si rolul nostru 

este sa actionam pe parte de exploatare legala si sa oprim acele activitati care aduc 

in circuitul economic masa lemnoasa exploatata ilegal. Suntem intr-o relatie 

comerciala cu aceste tari din cadrul Uniunii Europene", a aratat ministrul. 

 

Ministrul Mediului a declarat ca trebuie reduse cantitatile de masa lemnoasa 

exploatata prin cresterea activitatii de reciclare. 

 

"Va dau un simplu exemplu: una dintre cele mai mari companii din Romania, in 

momentul de fata, din totalul masei lemnoase pe care o proceseaza, o treime o 

achizitioneaza de pe piata din Romania, o treime o aduce din Germania, Polonia, 

Cehia - tari unde au fost mari doboraturi de vant anii trecuti - si o treime vine 

practic din reciclare. 

 

Drumul nostru pe care ar trebui sa mergem este dirijarea acestor activitati spre 

reciclare, acolo unde masele lemnoase procesate pentru MDF si pentru PAL permit 

acest lucru si sa preluam aceasta presiune de pe padurile noastre, in sensul de a 

reduce eventual cantitatile de masa exploatate. Exportul in sine este bine daca este 

redus, dar nu reprezinta o solutie magica in domeniul forestier", este de parere 

ministrul Mediului. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Stelian Ion si comisarul Uniunii Europene pentru justitie au discutat despre 

desfiintarea Sectiei speciale 

Ministrul Justitiei, Stelian Ion, a discutat joi, 21 ianuarie, in sistem videoconferinta, 

cu Didier Reynders, comisarul UE pentru Justitie, in cadrul intrevederii oficialul 

roman comunicand decizia Guvernului de a adopta cu prioritate, pana la sfarsitul 

lunii februarie, proiectul de desfiintare a Sectiei pentru investigarea infractiunilor 

din justitie. 

 

Potrivit unui comunicat al MJ, temele de discutie au vizat Mecanismul privind 

Statul de Drept si legatura acestuia cu Mecanismul de Cooperare si Verificare, 

operationalizarea Parchetului European, transpunerea si implementarea unor 

directive UE, respectiv digitalizarea justitiei. 

 

In cadrul intrevederii, comisarul Reynders si-a manifestat disponibilitatea de a 

coopera cu autoritatile romane in scopul asigurarii predictibilitatii si sustenabilitatii 

procesului de reforma a justitiei din Romania. 

 

Totodata, a fost exprimata deschiderea Comisiei Europene catre un dialog 

constructiv si permanent la nivel tehnic in procesul de transpunere si implementare 

a directivelor UE. 

 

"Apreciem angajamentul noului Guvern in scopul consolidarii si asigurarii 

stabilitatii reformelor, precum si sprijinul valoros acordat de autoritatile romane in 

contextul Mecanismului privind Statul de Drept. Este important ca initiativele 

Guvernului sa fie sustinute de sistemul judiciar si adoptate de Parlament, in urma 

unei dezbateri aplicate si orientate spre stabilitate si predictibilitate normativa", a 

declarat comisarul Didier Reynders. 

 

Mecanismul privind Statul de Drept 

Ministrul Justitiei, Stelian Ion, a subliniat importanta instituirii, la nivelul Uniunii 

Europene, a Mecanismului privind Statul de Drept si a exprimat sprijinul deplin 

acordat de catre autoritatile romane Comisiei Europene in acest exercitiu. 

 

https://ziare.com/stiri/justitie/
https://ziare.com/stiri/justitie/video-stelian-ion-ministrul-justitiei-dna-trebuie-sa-vizeze-marea-coruptie-nu-sa-si-piarda-vremea-cu-dosare-mici-1654428
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Conform MJ, oficialul roman a comunicat decizia ferma a Guvernului (confirmata 

prin memorandumul adoptat in data de 20 ianuarie 2021) de a finaliza si transmite 

Parlamentului, in cursul lunii aprilie 2021, cele trei proiecte de legi ale justitiei, 

puse in dezbatere publica in septembrie 2020. 

 

Proiectul de lege de desfiintare a SIIJ va fi adoptat cu prioritate, in Guvern, pana la 

sfarsitul lunii februarie 2021, si transmis spre adoptare, in procedura de urgenta, in 

Parlament. 

 

De asemenea, ministrul Justitiei a reiterat sustinerea pentru operationalizarea 

Parchetului European, prezentand cele mai recente demersuri intreprinse in scopul 

adaptarii legislatiei nationale si selectarii procurorilor europeni delegati. 

 

"Proiectele de lege care vor fi transmise Parlamentului se bazeaza inclusiv pe 

recomandarile Comisiei Europene, Comisiei de la Venetia si GRECO. Stabilitatea, 

predictibilitatea si coerenta legilor justitiei sunt prioritare pentru Ministerul 

Justitiei. Transpunerea corecta si completa a tuturor directivelor UE reprezinta o 

prioritate a Programului de Guvernare in domeniul justitiei, la fel ca si procesul de 

digitalizare a sistemului judiciar", a declarat Stelian Ion. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Adrian Gheorghe este noul preşedinte al Casei Naţionale de Asigurări de 

Sănătate 

Adrian Gheorghe a fost numit în funcţia de membru al Consiliului de 

Administraţie şi de preşedinte, cu rang de secretar de stat, al Casei Naţionale de 

Asigurări de Sănătate (CNAS). 

Decizia prim-ministrului Florin Cîţu a fost publicată, joi, în Monitorul Oficial. 

Printr-o altă decizie a premierului, Adela Cojan a fost revocată din funcţia de 

preşedinte, cu rang de secretar de stat, al Casei Naţionale de Asigurări de Sănătate. 

 

https://ziare.com/stiri/procuror/stelian-ion-ministrul-doreste-modificarea-procedurii-de-numire-si-revocare-a-procurorilor-pentru-a-exista-un-echilibru-al-puterilor-1654708
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Șeful Executivului a decis și revocarea Cameliei Ghiveciu din calitatea de membru 

al Consiliului de Administraţie al CNAS. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Reguli noi la vânzări și închirieri de locuințe. Obligația care este în vizorul 

autorităților 

Numărul caselor asigurate obligatoriu împotriva dezastrelor naturale este extrem de 

mic, iar autoritățile vor să schimbe acest lucru. Pentru asta, Autoritatea de 

Supraveghere Financiară propune ca o astfel de poliță să fie obligatorie la vânzarea 

sau închirierea unei locuințe. Măsura este inclusă în Strategia autorității pentru 

perioada urmatoare, dar nu a fost luată încă o decizie. În prezent, doar din una din 

5 locuințe este asigurată obligatoriu împotriva dezastrelor naturale. 

Din peste 9 miloane de locuințe, doar circa 1,7 milioane sunt asigurate împotriva 

inundațiilor, alunecărilor de teren sau cutremurelor. Autoritatea de Supraveghere 

Financiară vrea să crească numarul caselor asigurate. Așa că propune ca o astfel de 

poliță să fie obligatorie la vânzarea sau închirierea unei locuințe. 

Nicoleta Radu, director general PAID: Posibilitatea de condiționare a serviciilor ar 

putea să conducă la creșterea gradului de cuprindere în asigurare. Sunt zone întregi 

unde dealurile o iau la vale, sunt expuse alunecărilor de teren. E surprinzător că 

acolo gradul de asigurare e mic. Ne așteptăm că după o situație tragică oamenii sa 

invete, să înțeleagă că o asigurare este foarte utilă, e ca un colac de salvare pe care 

ar putea să îl aibă. 

Andreea Comșa, expert imobiliar: La vaânzare ar fi mai ușor, pentru că notarii vor 

cere. La apartamentele vândute, noi pentru că ne ocupam de locuințe noi, evident 

că proprietarii și dezvoltatorii respectă regulile. La închirieri nu se respecta aceste 

reguli. Cred că dacă va deveni o condiție pentru închiriere și vor apărea penalizari, 

atunci cred că lucruruile vor intra în normal. 

Propunerea se regăsește în strategia ASF pe următorii doi ani. O decizie nu s-a luat 

deocamdată. Numărul redus de polițe este explicat și prin faptul că primăriile nu îi 

sancționează pe cei care nu au o astfel de asigurare. Lipsa poliței ar trebui 

sancționată, potrivit legii cu amenzi cuprinse între 100 și 500 lei. 
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Deși prețul unei asigurari pe un an este cuprins între 10 și 20 de euro, în funcție 

materialul din care este construită casa, oamenii spun că acesta este totuși 

descurajant, mai ales pentru cei cu venituri mici. 

Mulți sunt la țară cu inundațiile. Acolo dezastrele sunt mai frecvente. La țară, unde 

au pensiile mici, nu își permit. 

Sunt costisitoare și nu își permit să suporte costurile. 

O altă problemă o reprezintă lipsa informațiilor. 

Să se vorbească de importanța asigurărilor. Și pentru siguranța lor oamenii vor 

încerca să pună bani, să facă un efort să le fie lor bine. 

Municipiul Brașov este fruntaș în ceea ce privește încheierea polițelor. Aici, 

aproape jumătate dintre locuințe sunt asigurate împotriva dezastrelor naturale. La 

polul opus, în județele Gorj și Mehedinți, doar una din 10 locuințe este asigurată. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 INS: Numărul de salariaţi în Capitală a scăzut, în octombrie 2020, la 1,03 

milioane persoane 

Numărul salariaţilor din Capitală era, la finele lunii octombrie 2020, de 1.034.265 

persoane, în scădere cu 4.375 persoane (minus 0,42%) faţă de perioada similară din 

2019, conform datelor centralizate de Institutul Naţional de Statistică. 

 

Comparativ cu septembrie, numărul de salariaţi a crescut cu 1.066 persoane, 

respectiv cu 0,1%. 

 

Câştigul salarial mediu brut a fost, la finele lunii octombrie 2020, de 6.955 lei 

(6.530 în octombrie 2019), iar cel net de 4.243 lei (3.982 lei în octombrie 2019). 

 

Pe de altă parte, la data menţionată, în Bucureşti erau înregistraţi 15.317 şomeri 

(15.394 în octombrie 2019), iar rata şomajului se situa la 1,2%. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, la HotNews.ro LIVE: Mi-aș dori 

ca autostrada pe Valea Prahovei să fie gata până în 2030 / Ce spune despre 

Autostrada Moldovei A7 - când vor fi deschiși următorii km de autostradă în 

Moldova? 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, spune că și-ar dori ca autostrada pe Valea 

Prahovei să fie gata până în 2030. Invitat la HotNews.ro LIVE el a comentat că 

această estimare este posibilă, însă „realist, depinde de ce se întâmplă pe parcurs”. 

Drulă este rezervat când vine vorba despre termenul de finalizare a Autostrăzii 

Unirii, comentând că este un proiect extrem de greu și în cazul căruia s-au făcut 

multe „tâmpenii”. „Nu vreau să mă hazardez (că va fi gata până în 2030 -

n.r.)...Avem tendința să dorim OZN, rachetă interplanetară și să nu obținem nimic 

sau doar un desen”, a spus Drulă. 

 Magistrala de metrou M6 de la Băneasa la Otopeni NU este fezabilă, 

spune ministrul Transporturilor: „Hai să nu facem o investiție doar 

pentru că sună bine pentru PR” 

 „Cel mai greu proiect de infrastructură al României”. Drulă: „Sunt atât 

de multe tâmpenii făcute pe acest proiect” / Detalii despre Autostrada 

Unirii A8 

 Drulă: Despre trenuri de mare viteză putem vorbi după 2030/ Întâi să 

ajungem să facem 6 ore și jumătate între București și Timișoara, și nu 

10 ore ca în prezent 

 Ministrul Transporturilor, despre Podul de la Brăila: „Spun de pe 

acum, podul frumos și nou - al treilea pod suspendat ca lungime din 

Europa - va rămâne muzeu timp de un an” 

Cele mai importante declarații ale ministrului Transporturilor, Cătălin 

Drulă: 

 Am găsit în minister cam ceea ce știam. Nu sunt mari surprize. Am găsit pe 

de o parte ineficiențe într-un sistem care nu livrează cum ar trebui, am găsit 

în același timp profesioniști. Am găsit un sistem cu dezechilibre majore, 

accentuate de pandemie. 

https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554647-magistrala-metrou-m6-baneasa-otopeni-nu-este-fezabila-spune-ministrul-transporturilor.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554647-magistrala-metrou-m6-baneasa-otopeni-nu-este-fezabila-spune-ministrul-transporturilor.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554647-magistrala-metrou-m6-baneasa-otopeni-nu-este-fezabila-spune-ministrul-transporturilor.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554621-autostrada-unirii-a8-gata-pana-2030-cel-mai-greu-proiect-infrastructura-din-romania-ministrul-drula.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554621-autostrada-unirii-a8-gata-pana-2030-cel-mai-greu-proiect-infrastructura-din-romania-ministrul-drula.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554621-autostrada-unirii-a8-gata-pana-2030-cel-mai-greu-proiect-infrastructura-din-romania-ministrul-drula.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554536-podul-dunare-braila-muzeu-timp-ministrul-transporturilor-catalin-drula.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554536-podul-dunare-braila-muzeu-timp-ministrul-transporturilor-catalin-drula.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24554536-podul-dunare-braila-muzeu-timp-ministrul-transporturilor-catalin-drula.htm
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 Este acel haos în minister, cum ziceați în opoziție? Eu am fost un observator 

al domeniului. Sunt oameni în sistem care nu performează. Vorbeam și 

despre dezechilibrele structurale. Dacă ne uităm că 10% din banii pentru 

transporturi se duc ca subvenție pentru metroul din București este o 

dezbatere publică pe care trebuie să o deschidem. 

 Lupta este să ne asigurăm că 2021 va fi un an bun al lucrărilor pe 

infrastructura existentă. 

 Vor fi mai mulți bani pentru investiții. 

 Îmi doresc să facem niște progrese în gestiunea rețelei existente. Asta 

depinde de alocări bugetare. 

 Avem până la 10.000 de km de cale ferată care zac abandonați. 

 Lucrările nu se întâmplă peste noapte. Avem un tren de lucru, poate face un 

km pe zi. 

 Trenurile de mare viteză sunt un obiectiv pentru următoarea decadă, realist 

vorbind. 

Detaliat despre feroviar: Cătălin Drulă, ministrul Transporturilor: Despre trenuri de 

mare viteză putem vorbi după 2030 / Întâi să ajungem să facem 6 ore și jumătate 

între București și Timișoara, și nu 10 ore ca în prezent 

 Despre trenul spre aeroport și lucrările recent anunțate pentru care se oprește 

circulația parțial - Era o lucrare planificată. Este o operațiune care se face 

după o lună, cam asa, după punerea în trafic, după ce trece un anumit tonaj 

peste șine. Se lucrează ziua pentru că trebuie lucrat la 5 grade. 

 Trenurile nu sunt încărcate. Traficul pe Otopeni e redus. Impactul lucrărilor 

nu va fi foarte mare. 

 Despre frecvența trenurilor? - Am discutat cu cei de la CFR Infrastructură. O 

soluție este un schimbător de cale. S-ar putea crește frecvența la 2 pe oră. 

 Despre metroul M6 spre aeroport? - Să vorbim despre M5 mai întâi. M5 este 

o linie prevăzută să meargă de la est la vest, de la Drumul Taberei la Eroilor, 

de acolo mai departe la Universitate și apoi până la Iancului și Pantelimon. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-industrie_feroviara-24554513-catalin-drula-ministrul-transporturilor-despre-trenuri-mare-viteza-putem-vorbi-dupa-2030-intai-ajungem-facem-6-ore-jumatate-intre-bucuresti-timisoara-nu-10-ore-prezent.htm
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 Pentru București ar fi aer să aibă această linie est-vest, dar ea a tot fost 

deprioritizată. Liniile de metrou funcționează eficient când sunt pline, atunci 

au sens economic. 

 Ministrul spune că Metrorex s-a concentrat mult prea mult pe linia M6 către 

aeroport, însă ”această linie are multiple probleme de fezabilitate pe care le-

a ridicat și Comisia Europeană. Dincolo de centrul comercial Băneasa (stația 

Tokyo), această linie trece printr-una dintre cele mai puțin dens populate 

zone ale Capitalei și ale zonei metropolitane București - Ilfov. Dacă am face 

o hartă cu culori, acea zonă ar fi rece, ar fi cu albastru pentru că sunt păduri”. 

 Ei bine, vorbim despre o investiție de sute de milioane făcută acolo, care 

apoi te costă în operare - iar anul trecut am plătit de la bugetul de stat 

subvenție pentru Metrorex de peste 600 milioane lei. 

 Ministrul spune că M6, pe porțiunea Băneasa - Otopeni, trebuie foarte serios 

analizată ca proiect, ”Comisia Europeană a refuzat finanțarea acelei secțiuni 

și ”cred că acele resurse bugetare trebuie redirecționate în părți ale rețelei de 

metrou din București unde sunt mult mai necesare”. 

 Ministrul spune că a discutat cu primarii din sectoarele 2 și 6 și aceștia spun 

”faceți magistrala 5 pentru că aceasta ne-ar ajuta. Hai să nu facem o 

investiție doar pentru că sună bine pentru PR, sunt două cuvinte care prind: 

metrou și aeroport. Recunosc că acum 10 ani și mie mi s-a părut o idee 

grozavă, dar când te uiți în detaliile investiției și cât costă operarea unei linii 

nu mai sună așa bine - și vă dau exemplul liniei M5 care are 1.000 de 

angajați alocați pentru o linie cu 10 stații și 5 km. Trebuie să fim atenți cu 

banii și cu resursele și să investim unde avem maxim de valoare”, spune 

ministrul. 

 Despre Sibiu-Pitești? De ce se amână anunțarea câștigătorului pe sectorul 

4? - Au fost contestații acolo, intervenții ale ANAP, e un constructor chinez, 

și sunt chestiuni legate de legalitate. Comisia Europeană are insistent discuții 

despre corectitudinea acestor firme. Acolo merge evaluarea până la capăt a 

licitației și o să fie desemnat câștigătorul. 
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 Despre celelalte sectoare de pe Sibiu-Pitești: Sibiu-Boița e în termen. Nu 

avem subiectul ală de Valea plângerii. Pe sectorul montan, documentația e 

aceeași din 2008. A fost lansată licitația acum câteva luni. Au depus 15 

firme oferte, s-au calificat 5, sunt în evaluare. Compania a introdus niște 

rezerve mari de executare în contract. 

 Când vom afla constructorii pe toate loturile, se va termina până în 2030? Ar 

trebui să avem pe toate cele trei loturi anul acesta. Ar trebui să fie gata până 

în 2030. Dacă nu reușim asta ar fi destul de trist. 

 Licitație revizuire studiu fezabilitate Ploiești-Brașov? E lansată anul trecut 

pentru realizarea unui proiect tehnic. În zona montană trebuie gândită foarte 

bine. E extrem de importantă tehnologia de execuție. A fost un singur 

ofertant, nu-mi place asta. 

 Sunt mai multe aspecte: prețul, alocarea riscurilor. 

 Sunt destul de prost făcute calendarele de plăți. 

 Sunt două scenarii pe masă: semnarea cu acest ofertant sau reluarea 

procesului. În acest moment, dacă obținem garanțiile de la acest prestator, 

pare să se concretizeze scenariul reparării din mers. 

 Când vedeți finalizată autostrada pe Valea Prahovei, până în 2030? E 

posibil. Mi-aș dori să se întâmple asta. 

 Realist, depinde de ce se întâmplă pe parcurs 

 Pentru cei care stau în trafic - Îmi pare rău pentru cum a fost condus acest 

domeniu în ultimii 30 de ani. 

 Autostrada Moldovei A7 : Avem în derulare, în finalizare studiul de 

fezabilitate și proiectul tehnic. Aici se vor lansa lictațiile de execuție. În mai, 

eu sper s-o trag să fie mai repede, ar trebui să lansăm licitația pentru Ploiești 

- Buzău. Apoi la câteva luni distanță și restul loturilor până la Pașcani. Toate 

până la finalul anului. 
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 Firmele care lucrează acolo au întârzieri față de contract, pot da vina și pe 

firme, dar dacă ne uităm că valoarea contractelor - de vreo 30 de milioane de 

lei - oamenii lucrează de trei ani de zile, iar până acum au primit doar vreo 3 

milioane. 

 Mă bucur că ajunge spre finalizare proiectul acesta. În 2014 mă luptam că nu 

mai vorbea nimeni de această autostradă, nu exista pe radar. Apoi a fost 

prostia cu drum expres: de ce să investești 90% din costul de investiție al 

unei autostrăzi printr-o zonă așa ușoară. 

 Când vom vedea următorii km de autostradă deschiși în Moldova? 

Următorul lot ar trebui să fie Ploiești - Buzău, cred că pe un astfel de proiect 

execuția în 2 ani este absolut rezonabilă. Dacă lansăm licitația în mai, ar fi o 

derulare normală să contractăm până la finalul anului. Teoretic ar fi 2023-

2024 pe sectorul Ploiești - Buzău, următorii kilometri deschiși spre 

Moldova. 

 Autostrada Unirii A8: Da, e în derulare un Studiu de Fezabilitate de vreo doi 

ani. A ajuns la 50% deși trebuia să fie gata. E un Studiu de Fezabilitate pe un 

sector de 200 de kilometri, din care 100 de km montan, e de două ori mai 

greu decât Sibiu - Pitești. A fost contractat pe o sumă mai mică de patru ori 

decât licitația de la licitația de la Tg. Neamț- Iași - Ungheni, unde sunt 100 

de kilometri și relieful e colinar, deci mai ușor. Ceva nu bate undeva, 

probabil și asta explică de ce merge așa de prost. 

 La capitolul reparat din mers, cel puțin din primă fază, să avem niște 

livrabile, discuția e ca SF-ul acesta în derulare de doi ani să fie finalizat pe 

capetele din ambele direcții: Tg. Mureș - Miercurea Nirajului și Tg. Neamț - 

Moțca. Cred că sunt circa 50 de kilometri în total. Astea să le finanțăm din 

PNRR. Cred că e important să începem proiectul. 

 Spre finalul anului [sper lansarea lictațiilor pentru cele două loturi]. Dacă 

scoate aceste două sectoare, aici SF-ul e undeva la 80-90%. Mai e problema 

acordului de mediu (...). Eu aș vrea să nu se ajungă la o reziliere [pe partea 

montană a contractului] și să se finalizeze acest contract, dar trebuie să 

vedem în derulare. 
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 Despre licitația pentru SF+PT pe sectorul Tg. Neamț - Iași - Ungheni: 

„Acolo la începutul lunii februarie ar trebui desemnat câștigătorul. Acolo e 

mai ok”. 

 Vedeți autostrada A8 terminată de la Tg. Mureș la Iași până în 2030? Nu 

vreau să răspund la întrebarea asta. Sunt atât de multe tâmpenii făcute pe 

acest proiect încăt mi-e foarte greu să mă hazardez până nu mai am puțin de 

timp pentru analiză. Eu mi-aș dori să avem, evident această trecere a 

Carpaților și m-am luptat foarte mult pentru ea. Am susinut că nu e ok așa 

cum a fost lansată. 

 Tehnic e fezabil [finalizarea până în 2030], dar e cel mai greu proiect de 

infrastructură al României - de două ori mai greu decât Sibiu - Pitești. Aici 

eu am mai susținut că poate ar trebui să vedem, pe zonele foarte grele, cum 

putem găsi niște soluții care să fie mai ușor implementabile, mai rapid de 

construit, mai în buget, mai ieftine, dar care să ne ducă la același rezultat. 

Adică un drum neîntrerupt, care nu trece prin localități, un drum care 

conectează rapid Moldova de Transilvania. 

 Avem tendința asta în România să dorim OZN, să dorim ceva super-extra, 

rachetă interplanetară și să nu obținem de fapt nimic, decât un desen. Eu mă 

concentrez pentru a livra lucruri concrete. 

 Podul de la Brăila. Sunt în rezolvare problemele de la Brăila. Va ieși în 

curând autorizația de construire pentru un sector de 7 kilometri. Vor ieși apoi 

și pentru restul. Sunt acele drumuri de legătură care au fost lăsate de 

izbeliște. 

 Spun de pe acum, un an va rămâne podul frumos, nou, al treilea ca lungime 

pod suspendat din Europa... va rămâne un an, 2023 dacă nu mă înșel... va 

rămâne un muzeu, acel termen pe care l-am popularizat. Asta ca urmare a 

unor inacțiuni din trecut pe care acum încercăm să le reparăm din mers. 
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 Reporter: Puteți accelera ceva? 

 Asta și încercăm. De aia și apare acum acea autorizație de construire de 7 

km, poate reușim să fie mai puțin de un an de zile. Când spun aceste termene 

nu înseamnă că sunt resemnat cu ele. Unde se poate încerc să aduc lucrurile 

în zone mai bune. Dar nici să spun, cum aruncă politicienii, deobicei „Va fi 

totul bine, gata. Într-o lună terminăm autostrăzile”. Spun lucrurile realist. V-

am spus: onestitate, reformă, eficiență și profesionalism, astea sunt 

coordonatele echipei de la ministerul Transporturilor. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 EXCLUSIVITATE Ambasadorul României în SUA, George Maior: 

Proiectele comune vor continua și chiar se vor dinamiza. Sunt optimist că se 

vor realiza progrese cu actuala administrație în chestiunea vizelor 

O nouă administrație în America aduce reașezări în relațiile cu statele importante, 

cu Uniunea Europeană. Ce s-ar putea schimba acum în relația cu țara noastră aflăm 

de la ambasadorul României în Statele Unite ale Americii, George Maior, din 

interviul acordat colegei noastre, Ramona Avramescu, trimisul special al TVR la 

Washington. 

- Domnule ambasador, bine v-am găsit și vă mulțumesc că ați acceptat să 

vorbiți cu noi în acest moment istoric pentru Statele Unite. Ați fost ieri 

prezent la ceremonia de la Capitoliu, unde a fost învestit președintele Joe 

Biden, o ceremonie neobișnuită față de precedentele. Cum s-a văzut de la fața 

locului? 

- În primul rând, vă mulțumesc că ați venit în acest moment într-adevăr important, 

istoric pentru America și pentru lume, aș spune. Am fost invitat să particip la 

această ceremonie. Într-adevăr, ea a fost diferită de alte evenimente similare 

datorită unor factori cunoscuți: pandemia, bineînțeles, condițiile de securitate. Dar 

important, dincolo de ritualul transferului de putere marcat de o asemenea 

ceremonie prin depunerea jurământului de către președinte și vicepreședinte, 

important în acest context este mesajul pe care America îl aude de la noii săi 

conducători, fapt care a marcat și de data aceasta evenimentul ca atare.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 ianuarie 2021 28 

 

Un mesaj clar, vibrant aș spune, de unitate, transmis de președintele Biden 

americanilor într-un moment complex din punct de vedere al evoluțiilor interne și 

externe, pe multiple planuri. 

- În multe zone ale lumii, inclusiv în România, America a fost întotdeauna 

privită ca o garanție, un partener care oferă garanții pentru democrație și 

pentru securitate. Credeți că imaginea, statutul Americii în lume a fost afectat 

iremediabil de evenimentele din ultima perioadă? 

- Nu cred acest lucru. Într-adevăr, relația cu Statele Unite și pentru noi, și pentru 

mulți parteneri europeni este vitală din punct de vedere al securității, dar și al 

promovării unor valori legate de democrație și de stat de drept. Repet: America, 

istoric, are o putere regenerativă fantastică în procesul democratic. Au existat 

momente dificile - în timpul războiului din Vietnam, în timpul mișcării drepturilor 

civile, în timpul administrației Nixon, criza economică din anii '80 - întotdeauna 

America a ieșit întărită, cu o viziune tradițională asupra valorilor și cu o viziune 

proaspătă asupra rolului său în lume. De aceea am toată încrederea și sunt destul de 

optimist, păstrând, bineînțeles, și o doză de realism, că și relația noastră cu Statele 

Unite se va aprofunda în continuare fiind, repet, un element pivotal în ceea ce 

privește expresia noastră regională, capacitatea noastră de a ne asigura securitatea, 

de a proiecta stabilitate într-o regiune foarte complicată și pentru noi, mă refer la 

Marea Neagră, la provocările cunoscute pe linie de securitate, pe linie economică, 

cu care ne confruntăm. 

- În relația noastră există, sunt convinsă că știți, să-i spunem o preconcepție în 

societate, la nivelul public românesc că administrațiile republicane de la 

Washington sunt mai interesate de situația din Europa de Est și, implicit, de 

cea din România. Dacă ne uităm în urmă la administrația Trump, 

Parteneriatul strategic româno-american a mers foarte bine și chiar a fost 

accentuat. Ce se întâmplă de acum înainte? Vor exista modificări după 

schimbarea de putere? 
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- Ați spus bine. Într-adevăr, și aș vrea să reafirm acest lucru, au fost 4 ani de 

dezvoltare a Parteneriatului, o comunicare foarte bună cu administrația republicană 

și progrese semnificative și pe linia cooperării în domeniul apărării și al securității, 

dar și în domeniul economic, cu noi direcții de dezvoltare pe acest plan care este, 

de asemenea, extrem de semnificativ pentru noi. În ceea ce privește nuanțele sau 

diferențierile între o administrație democrată și republicană vizavi de abordarea 

Europei Centrale și de Est, aș spune că există și elemente profunde de continuitate 

în ceea ce privește analiza securității regionale, identificarea factorilor provocatori 

la adresa acestei securități, interesele economice și, până la urmă, că nu uităm un 

aspect foarte important - în primul rând, Parteneriatul strategic dintre România și 

Statele Unite a fost realizat, a fost început sub o administrație democrată, a fost 

continuat puternic și de administrația Bush, care a succedat acestei administrații și 

apoi a fost adaptat exigențelor, dacă vreți, sau provocărilor sec XXI tot într-o 

administrație democrată, cea a lui Obama, și dacă ne amintim, chiar 

vicepreședintele Biden atunci a avut un rol semnificativ în realizarea acestei 

adaptări a parteneriatului pentru sec XXI, așa cum îl numim acum. 

- Pe zona de securitate în special, adică Parteneriatul strategic a avut această 

constantă preocupare către zona de securitate regională, un accent important 

în ultima administrație a fost cel din zona economică. În ultimul an au fost 

semnate mai multe memorandumuri în sectorul energetic și așa mai 

departe. Ce se va întâmpla cu aceste proiecte comune anunțate în ultimul an? 

- Ele vor continua și chiar se vor dinamiza. Să nu credeți că în tot acest interval de 

timp relația cu zona democrată nu a existat, comunicarea e foarte bună la nivelul 

Congresului și la nivelul elitelor intelectuale și de gândire strategică democrată. Ei 

sunt foarte la curent cu toate aceste evoluții și am primit chiar în dialogul pe care l-

am început și formal, cu noi membri ai actualei administrații sau viitori membri, 

ele sunt susținute și avem toată garanția că aceste progrese vor continua. Deci nu 

îmi fac absolut nicio problemă relativ la continuitate în ceea ce privește interesul 

românesc în relația economică sau în noile acorduri și angajamente care s-au luat 

de către ambele părți în acești ani, în special în ultimul an. 

- Ne putem aștepta la eventuale progrese și în chestiunea vizelor, care îi 

preocupă pe mulți români, mai ales că și în Congres s-a schimbat un pic 

configurația? 
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- Aici cunoașteți legislația din Congres, e vorba de rata de refuz, care trebuie să se 

manifeste într-un anumit procent. E un aspect permanent pe linia dialogului cu 

partea americană. Au existat elemente bune de discuție chiar cu ocazia vizitei 

ministrului de Externe Aurescu, desfășurată la Washington, în septembrie, privind 

realizarea sau înființarea unui grup pe această chestiune, bilateral, Departamentul 

de Stat - Ministerul de Externe, care să discute mai în profunzime anumite aspecte 

tehnice, să prezinte o realitate indiscutabilă în ceea ce privește capacitatea 

României de a-și securiza granițele, care există și pe care o cunosc inclusiv din 

istoria participării mele în diverse instituții. 

Întotdeauna am spus că acest parteneriat va fi complet odată cu rezolvarea acestei 

chestiuni. 

Am afirmat acest lucru și îl afirm în dialogul cu partea americană. Eu sunt optimist 

că se vor realiza progrese cu actuala administrație, mai ales având în vedere că este 

și în interesul Americii să imprime o energie nouă contactelor dintre cetățenii 

români și cetățenii americani în domeniul economic, în domeniul cultural, prin 

abrogarea vizelor și includerea României în procesul Visa Waiver pe care o 

merităm. 

- Și ultima întrebare, o să vi se pară probabil speculativă, chiar este în 

condițiile actuale de pandemie. Spuneați că Joe Biden cunoaște bine România, 

ne-a vizitat și ca senator, și ca vicepreședinte. Am avut în ultima administrație 

două vizite ale președintelui României la Washington, dar ultima data când 

un președinte american a vizitat România a fost, dacă nu mă înșel, în 2008, cu 

ocazia summitului NATO. Ne putem aștepta, într-un orizont în mod evident 

incert ca Joe Biden să viziteze România și în calitate de președinte după ce a 

făcut-o ca senator și vicepreședinte? 

- Într-adevăr, au existat două vizite foarte bune ale președintelui Iohannis la 

Washington, la nivel prezidențial, dar prima sa vizită, să nu uităm, pe teritoriu 

american după ce a câștigat alegerile și a devenit președinte al României a fost 

chiar la Casa Albă, cu vicepreședintele Biden de atunci. În 2015 a fost și prima 

mea misiune semnificativă aici. (...)  Întotdeauna avem o invitație deschisă pentru 

un președinte american de a vizita România și vă asigur că lucrăm la acest lucru 

încă de la începuturile acestei administrații.  
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Deci pe agenda discuțiilor va fi și necesitatea reluării unor contacte cu 

administrația democrată nouă, cât se poate mai repede, de la cel mai înalt nivel, 

nivel de președinte, până la nivel de guvern, ministru de Externe. Acest lucru va 

reprezenta principala noastră preocupare aici, la ambasadă, în viitorul apropiat. Și 

sunt optimist, dar și realist. Trebuie să fim și realiști. Ați văzut în discursul 

președintelui Biden insistența abordării unor probleme interne, multă energie care 

va fi dedicată acestui aspect de către noua administrație. Pe de altă parte, și o frază 

cheie, de reasigurare a importanței și semnificației alianțelor Americii, și aici ne 

includem și noi ca, spun eu, principalul partener al Americii din această regiune. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Spania trimite șase avioane de vânătoare Eurofighter Typhoon în România. 

Interceptoarele vor efectua serviciul de poliție aeriană NATO, până în luna 

aprilie, alături de aeronavele naționale F-16 și MiG-21. 

Avioane Eurofighter Typhoon spaniole vor executa misiuni de Poliție Aeriană 

Întărită alături de aeronavele F-16 și MiG-21 și militarii Forțelor Aeriene Române, 

în lunile februarie și martie. 

Un detaşament al Forțelor Aeriene Spaniole, format din aproximativ 130 de 

militari (piloți și personal tehnic) şi având în dotare şase aeronave Eurofighter 

Typhoon, vor ateriza la Baza 57 Aeriană Mihail Kogălniceanu, potrivit MApN. 

„Misiunile de Poliție Aeriană și antrenamentele desfășurate în comun contribuie la 

dezvoltarea capacităţii de reacţie şi descurajare, precum și la consolidarea 

interoperabilităţii dintre Forțele Aeriene Române și Forțele Aeriene Spaniole, 

demonstrând implicare și determinare în contextul provocărilor generate de 

pandemia COVID -19”. 

Potrivit comunicatului MApN, deplasarea detașamentului spaniol la Baza 57 

Aeriană Mihail Kogălniceanu reprezintă o parte a implementării Planului de 

acţiune pentru asigurarea capacităţii operaţionale a NATO pe flancul estic al 

Alianței atât în zona de nord, cât și în zona de sud și demonstrează unitatea și 

determinarea NATO ca răspuns la provocările mediului de securitate.  

(Sursa: biziday.ro) 
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 UE nu introduce deocamdată pașapoarte de vaccinare și menține granițele 

deschise 

Liderii UE au fost de acord în timpul unui summit video să restricționeze 

călătoriile neesențiale dacă este necesar, dar să evite închiderea granițelor, potrivit 

unui oficial UE și a unui diplomat UE care monitorizează discuțiile. De asemenea, 

liderii au decis că certificatele de vaccinare ar trebui văzute doar ca documente 

medicale și nu să fie folosite în scopuri turistice, scrie Politico. 

Consensul general cu privire la evitarea închiderii granițelor a venit relativ la 

începutul videoconferinței și a semnalat că șefii statelor și guvernelor UE sunt 

determinați să evite repetarea unor greșeli de la începutul pandemiei de anul trecut, 

chiar dacă sunt țări care se confruntă cu un număr mai mare de infectări și 

spitalizări. 

În luna martie a anului trecut, s-a iscat un haos în timp ce multe state UE și-au 

închis granițele unilateral, blocând călători și perturbând comerțul esențial. 

În timpul discuțiilor, liderii au fost de asemenea de acord că este prea devreme ca 

cetățenii care sunt vaccinați să ceară privilegii de călătorie. 

Pentru moment, într-o etapă atât de timpurie a imunizării, liderii au decis că 

certificatele de vaccinare ar trebui văzute doar ca documente medicale și nu să fie 

folosite în scopuri turistice. Unele țări cer acum călătorilor să arate dovezi ale unui 

test negativ de coronavirus. 

Liderii au discutat cum să adapteze recomandările anterioare adoptate. 

Țelul este de a menține granițele deschise în timp ce eventual pot impune restricții 

mai dure pentru călătoriile non-esențiale în speranța de a încetini răspândirea 

virusului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.politico.eu/article/eu-leaders-agree-borders-should-stay-open/?fbclid=IwAR1X-JZwqV7B_6UEcEAgTk8sFx7CTZ41aWLcUrQHmeGxXcsCfwIj5djUFP4
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 Lista completă a persoanelor care se pot vaccina împotriva COVID în etapa 

a doua / Se vor putea vaccina în România și cetățenii europeni și străinii cu 

ședere legală 

Cetățenii europeni și străinii cu ședere legală în România se vor putea vaccina 

împotriva COVID în țara noastră. Prevederea este inclusă într-o hotărâre prin care 

guvernul a extins și categoriile de persoane și de angajați din domenii considerate 

esențiale care vor fi cuprinse în etapa a doua de vaccinare. De asemenea, anumite 

categorii vor avea prioritate odată cu începerea etapei a treia de vaccinare, care 

vizează populația generală. 

 "Prevederile prezentei hotărâri se aplică și cetățenilor Uniunii Europene, ai 

Spațiului Economic European și ai Confederației Elvețiene, precum și 

străinilor cu ședere legală pe teritoriul României”, se menționeză în actul 

normativ adoptat miercuri seară de către guvern, prin care au fost aduse mai 

multe modificări Strategiei de vaccinare împotriva COVID-19. 

CONSULTĂ AICI ACTUL NORMATIV 

O altă modificare este că Ministerul Apărării asigură prin centrele proprii 

vaccinarea personalului propriu şi a familiilor acestora, precum şi a următoarelor 

categorii: 

 a) cadrele militare în rezervă şi în retragere din cadrul instituţiilor din 

sistemul naţional de apărare naţională, ordine publică şi securitate naţională, 

precum şi familiile acestora 

 b) persoanele care beneficiază de prevederile Legii nr. 44/1994 privind 

veteranii de război, precum şi unele drepturi ale invalizilor şi văduvelor de 

război, cu modificările şi completările ulterioare 

 c) personal în activitate din cadrul celorlalte instituţii din sistemul naţional 

de apărare naţională, ordine publică şi securitate naţională, precum şi 

familiile acestora 

Noul act normativ prevede că în etapa a doua de vaccinare, pe lângă persoanele cu 

vârsta peste 65 de ani, pacienții cu afecțiuni cronice și angajații din domenii 

considerate esențiale, vor fi incluse și: 

https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19919232/3/hg-vaccinare-1.pdf
https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19919232/3/hg-vaccinare-1.pdf
https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19919232/3/hg-vaccinare-1.pdf
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 persoanele încadrate într-un grad de handicap 

 persoane imobilizate 

 persoane imunodeprimate 

 însoțitorii acestora și persoanele care locuiesc la același domiciliu cu acestea 

 persoanele fără adăpost 

Prin acest act normativ a fost extinsă și lista domeniilor (instituțiilor) considerate 

esențiale, fiind incluse și: 

 Personal-cheie pentru funcţionarea instituţiilor statului, respectiv Parlament, 

Curtea Constituțíonală, Preşedinţie, Guvern, Consiliul Economic și Social, 

Avocatul Poporului, Consiliul Legislativ, Banca Națională a României, 

ministere şi instituţii subordonate acestora. Acum, prevederea vizând această 

categorie face referire la "personal cheie pentru funcționarea instituțiilor 

statului (parlament, președinție, guvern, ministere și instituții subordonate 

acestora)". 

 Personalul în activitate din cadrul celorlalte instituții din sistemul național de 

apărare națională, ordine publică și securitate națională, precum și executorii 

judecătorești, interpreții și traducătorii autorizați de Ministerul Justiției și 

avocații înscriși în tabloul avocaților întocmit potrivit Legii nr.51/1995 

pentru organizarea şi exercitarea profesiei de avocat, republicată, cu 

modificările și completările ulterioare. Acum, prevederea vizând această 

categorie face referire la "personalul din domeniul apărării, ordinii publice, 

siguranței naționale și a autorității judecătorești. 

Conform noilor modificări, în cea de a doua etapă de vaccinare vor intra și 

următoarele categorii de angajați: 

 personalul navigant român maritim și fluvial; 

 personalul român care își desfășoară activitatea pe platforme marine 

(eoliene, gaz, petrol); 

 personalul român care își desfășoară activitatea pe unități mobile de foraj 

marin (nave tip FPSO și nave tip FSU); 
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 personalul care lucrează în domeniul pompelor funebre, direct implicat în 

manipularea cadavrelor umane; 

 personalul din cadrul direcțiilor generale de asistență socială și protecția 

copilului/serviciul public de asistență socială care își desfășoară activitatea 

în relație directă cu beneficiarii; 

 persoanele care asigură asistență medicală și socială persoanelor prevăzute la 

pct.(iii) al lit.a) (n.r. - persoane încadrate într-un grad de handicap, persoane 

imobilizate, persoane imunodeprimate) 

 personalul din administrația publică locală; 

 lucrătorii din agricultură și din industria alimentară de alimente esențiale; 

 personalul din Administrația Națională de Meteorologie; 

 membrii misiunilor diplomatice, oficiilor consulare de carieră și 

reprezentanțelor organizațiilor internaționale din România, inclusiv membrii 

de familie care îi însoțesc, deținători de cărți de identitate special emise de 

Ministerul Afacerilor Externe; 

 personalul civil și militar care urmează să execute misiuni în afara 

teritoriului național, inclusiv membrii de familie care îi însoțesc la post, 

anterior plecării în misiune; 

 inspectorii sociali din cadrul Agenției Naționale pentru Plăți și Inspecție 

Socială și a structurilor subordonate acestora; 

 personalul Curții de conturi a României și ai camerelor de conturi judeţene şi 

a municipiului Bucureşti; 

 personalul din cadrul aparatului central și local al Consiliului Concurenței; 

 sportivii componenți ai loturilor naționale sau ai loturilor olimpice, sportivii 

calificați individual la jocurile olimpice precum și staful tehnic care participă 

la pregătirea acestor sportivi. 
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Acestea se adaugă următoarelor categorii de angajați, incluși deja prin strategia 

inițială de vaccinare: 

 Procesare, distribuție și comercializare a alimentelor de bază (panificație, 

lactate, carne, fructe și legume); 

 Uzine de apă, epurare, transport și distribuție apă; 

 Centrale electrice, producție, transport și distribuție curent electric; 

 Unități de producție, transport și distribuție gaze; 

 Unități de producție, transport și distribuție combustibili lichizi și solizi; 

 Unități de producție, transport și distribuție medicamente și materiale 

sanitare; 

 Transport de persoane și mărfuri; 

 Noduri feroviare, aeroporturi civile și militare, porturi esențiale; 

 Comunicații (serviciul de telecomunicații speciale, radio și televiziune 

naționale); 

 Personalul din unitățile de învățământ și creșe; 

 Personalul poștal și din servicii de curierat; 

 Personalul cultelor religioase; 

 Personalul din mass media care desfășoară activități cu risc crescut de 

expunere la infecția cu SARS-CoV-2 (ex: reportaje în unități medicale); 

 Personalul din domeniul salubrității și deșeurilor. 

Actul normativ aduce modificări și în privința celor incluși în etapa a treia de 

vaccinare. În această etapă intră populația generală, definită astfel: 

 a) Persoane care își desfășoară activitatea în cadrul unor unități, operatori 

economici cu risc ridicat de infectare al personalului propriu și al 

persoanelor deservite, din următoarele domenii de activitate : 
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 i) lucrătorii din Industria extractivă 

 ii) lucrătorii din Industria prelucrătoare 

 iii) lucrătorii din Hoteluri și restaurante 

 iv) lucrătorii din domeniul de întreținere corporală, coafură și alte activități 

de înfrumusețare 

 v) lucrătorii din domeniul spectacole, activitati culturale și recreative. 

 vi) lucrătorii din sistemul financiar, bancar și din domeniul asigurărilor, cu 

precădere a celor care au contacte directe cu publicul și a celor care 

prestează servicii esențiale de plăți, administrare cont și investiții și operează 

infrastructuri critice naționale, precum și personalul critic de suport al 

acestora; 

 vii) membrii Uniunii naționale a notarilor publici 

 b) populaţia adultă, alte categorii decât cele prevăzute la punctele 1 și 2 de la 

litera; 

 c) populaţia pediatrică, în funcţie de evoluţia epidemiologică şi de 

caracteristicile vaccinurilor aprobate pentru utilizarea la persoanele cu vârsta 

sub 18 ani. 

În forma actuală, în Strategia de vaccinare nu este menționată o anumită categorie 

de angajați. Documentul actual prevede că în etapa a treia intră populația generală, 

astfel: 

 a) populația adultă; 

 b) populația pediatrică, în funcție de evoluția epidemiologică și de 

caracteristicile vaccinurilor aprobate pentru utilizarea la persoanele cu vârsta 

sub 18 ani. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Legea care conferea statut special limbii ruse in Republica Moldova a fost 

declarata neconstitutionala 

Curtea Constitutionala de la Chisinau a declarat joi, 21 ianuarie, neconstitutionala 

Legea 234 cu privire la functionarea limbilor vorbite pe teritoriul 

Republicii Moldova, care conferea un statut special limbii ruse, lege ce a fost 

adoptata in luna decembrie de o majoritate constituita intre Partidul Socialist si 

Partidul Sor in parlamentul moldovean, relateaza Radio Chisinau, Ziarul de Garda 

si Agora.md. 

 

Magistratii au adoptat hotararea dupa mai multe ore de deliberari, examinand 

sesizarile depuse de deputatii Octavian Ticu (neafiliat), Dinu Plangau si Maria 

Ciobanu (ambii din Platforma Demnitate si Adevar /proeuropeana/). 

 

Presedinta Curtii Constitutionale, Domnica Manole, a declarat ca judecatorul 

Vladimir Turcan (fost deputat socialist) a facut opinie separata. 

 

"Hotararea este definitiva si nu poate fi supusa nici unei cai de atac", a subliniat 

Domnica Manole, citata de Ziarul de Garda. 

 

"In Republica Molodova continutul unei asemenea legi constituie o chestiune 

sensibila. Curtea Constitutionala este in afara dezbaterilor politice. Subliniez ca 

orice hotarare a Curtii Constitutionale trebuie analizata prin prisma argumentelor 

pe care le ofera: fara ura si partinire", a mentionat presedinta Curtii intr-o 

conferinta de presa sustinuta dupa anuntarea deciziei. 

 

In analiza sesizarilor depuse, Curtea Constitutionala s-a raportat la art. 13 din 

Constitutia Republicii Moldova, a precizat ea. 

 

"Limbii ruse nu i se confera statut aparte pe teritoriul Republicii Moldova", a 

declarat Domnica Manole, facand referire la rezultatele recensamantului din 2014, 

cand 77, 87 % din populatia Republicii Moldova a declarat ca vorbeste limba 

romana si doar 9, 39% limba rusa. 

 

 

https://ziare.com/europa/chisinau/
https://ziare.com/europa/moldova/
https://ziare.com/klaus-johannis/presedinte/klaus-iohannis-merge-in-republica-moldova-1653155
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Conform datelor recensamantului de atunci, 4, 08 % din populatie a declarat ca 

vorbeste limba gagauza; 3, 82% - limba ucraineana; 1, 48% - limba bulgara. 

 

Proiectul de lege cu privire la functionarea limbilor vorbite pe teritoriul Republicii 

Moldova a fost votat in a doua lectura, cu votul a 55 de deputati, intr-o sesiune 

desfasurata de parlament in cursul noptii de 15 spre 16 decembrie. Mai exact, 

proiectul a fost sustinut de deputatii Partidului Socialist din Republica Moldova 

(PSRM) si deputatii platformei "Pentru Moldova", din care face parte si Partidul 

Sor. 

 

Initiativa legislativa apartine mai multor deputati din grupul parlamentar al PSRM 

- Vasile Bolea, Bogdan Tirdea si Andrian Lebedinschi, potrivit Agora.md. 

 

Conform acestei legi, angajatii institutiilor de stat erau obligati sa discute, sa ofere 

informatii si sa asigure traducerea avizelor, certificatelor si a oricarui tip de 

documente in limba rusa, daca cetatenii vin cu solicitari in acest sens. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Consiliul European, acord privind folosirea testelor rapide antigen și 

recunoașterea rezultatelor 

Statele membre au convenit astăzi în unanimitate, printr-o procedură scrisă, o 

recomandare a Consiliului de stabilire a unui cadru comun pentru utilizarea testelor 

rapide antigen și recunoașterea reciprocă a rezultatelor testelor COVID-19 pe 

întreg teritoriul UE, anunță un comunicat. 

Recunoașterea reciprocă a rezultatelor testelor pentru infecția cu SARS-CoV2 

efectuată de organisme sanitare certificate este esențială pentru a facilita mișcarea 

transfrontalieră, urmărirea și tratamentul transfrontalier al contactelor. 

Componentele cheie ale acestei recomandări includ validarea și recunoașterea 

reciprocă a testelor rapide antigen și a testelor RT-PCR între statele membre, 

partajarea unui set standardizat de date, printr-o platformă digitală, dezvoltarea  
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unei liste comune de teste rapide antigen, prioritizarea situațiilor pentru utilizarea 

unor astfel de teste (de exemplu, contactele cazurilor confirmate, grupurile de 

focare) și altele. Recomandarea include, de asemenea, prevederi viitoare pentru a 

aborda provocările pandemiei în evoluție: lista comună a testelor rapide antigen 

rapide COVID-19 ar trebui să fie suficient de flexibilă pentru adăugarea sau 

eliminarea acelor teste a căror eficacitate este afectată de mutațiile COVID-19, 

potrivit Mediafax. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Parlamentul European cere oficial oprirea imediată a proiectului Nord 

Stream 2 - UPDATE 

Parlamentarii europeni au adoptat joi o rezoluţie care cere blocului comunitar să 

oprească finalizarea gazoductului Nord Stream 2, care ar urma să transporte gaze 

naturale din Rusia în Germania, ca răspuns la arestarea opozantului rus Alexei 

Navalnîi, informează Reuters și Agerpres. 

 

Alexei Navalnîi a fost arestat la sfârşitul săptămânii trecute şi plasat în detenţie 

pentru presupusă încălcare a eliberării sale condiţionate, după ce a revenit în Rusia 

pentru prima dată de la otrăvirea sa cu un agent neurotoxic de tip Noviciok. 

 

Europarlamentarii au adoptat rezoluția în jurul orei 17:30 (ora României) rezoluția 

cu 581 voturi pentru, 50 împotrivă și 44 abțineri. 

 

Aceasta solicită UE să oprească „imediat” finalizarea gazoductului. 

 

„După ani de deteriorare a relațiilor, eurodeputații subliniază importanța revizuirii 

în mod critic a cooperării cu Rusia prin diverse platforme de politică externă și 

proiecte precum Nord Stream 2”, precizează un comunicat al Parlamentului 

European. 

Gazoductul Nord Stream 2 reprezintă o investiţie de 11 miliarde de dolari, 

finanţată jumătate de Gazprom şi jumătate de cinci companii europene (OMV, 

Wintershall, Engie, Uniper şi Shell). 

https://en.wikipedia.org/wiki/Nord_Stream
https://www.reuters.com/article/us-russia-politics-navalny-eu/eu-lawmakers-expected-to-back-call-to-nord-stream-2-after-navalny-arrest-idUSKBN29Q1F9?il=0
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Nord Stream 2 va permite dublarea capacităţii de transport a Nord Stream 1, până 

la 110 miliarde de metri cubi pe an, astfel că o cantitate mai mare de gaze naturale 

ruseşti va ajunge direct în Germania via Marea Baltică, fără a mai trece prin 

Ucraina. 

 

Chiar dacă cei 1.230 de kilometri ai conductei sunt aproape finalizaţi, proiectul a 

fost oprit brusc în luna decembrie 2019, după decizia SUA de a sancţiona 

companiile angajate în acest proiect. 

 

Lucrările au fost reluate luna trecută iar Gazprom speră să finalizeze conducta 

Nord Stream 2 sub Marea Baltică pentru a dubla capacitatea liniei existente. 

 

Proiectul este finalizat în proporţie de 90% cu doar o porţiune de 100 km în apele 

adânci din largul Danemarcei rămasă să fie terminată. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Parlamentul European adoptă inițiativa privind deconectarea digitală de la 

locul de muncă: „Dreptul de a se deconecta al angajaților trebuie să devină un 

drept fundamental la nivelul UE” 

Parlamentul European cere un act legislativ la nivelul Uniunii care să garanteze 

lucrătorilor dreptul de a se deconecta digital de la muncă fără repercusiuni 

negative. Europarlamentarii au votat joi, în sesiune plenară, o inițiativă în acest 

sens. Viitoarea legislație UE va trebui să clarifice și condițiile privind munca la 

distanță. „Este timpul să actualizăm drepturile lucrătorilor astfel încât să 

corespundă noilor realități ale erei digitale”, a transmis raportorul pe acest dosar, 

eurodeputatul maltez Alex Agius Saliba (S&D). 

 Obiceiul de a fi mereu conectați duce la un risc crescut de depresie, 

anxietate și epuizare profesională (burnout) 

 Viitoarea legislație a Uniunii va defini cerințele minime pentru munca la 

distanță 
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 Nu vor exista repercusiuni negative pentru lucrătorii care-și exercită 

„dreptul de a se deconecta” 

Eurodeputații îi cer Comisiei Europene să propună o lege care să le permită 

persoanelor care lucrează digital să se deconecteze de la muncă în afara 

programului de lucru. Legislația ar mai trebui să stabilească cerințe minime pentru 

munca de la distanță și să clarifice condițiile de muncă, orele de lucru și perioadele 

de odihnă. 

 

Inițiativa legislativă a Parlamentului European a fost adoptată joi cu 472 voturi 

pentru, 126 împotrivă și 83 abțineri, potrivit unui comunicat remis de PE. 

 

Potrivit eurodeputaților, utilizarea pe scară tot mai largă a instrumentelor digitale 

în scopuri profesionale a dus la apariția unei culturi de a fi „conectați în 

permanență”. Acest lucru are un impact negativ asupra echilibrului dintre viața 

profesională și cea privată a angajaților. 

 

Munca de acasă a fost esențială pentru a proteja anumite locuri de muncă și 

companii în timpul crizei generate de COVID-19. Totuși, efectele combinate ale 

unui program de lucru prelungit și ale unor exigențe mai mari au condus la 

creșterea numărului de cazuri de anxietate, depresie, epuizare și de alte probleme 

legate de sănătatea fizică și mentală. 

 

Eurodeputații consideră că dreptul de a se deconecta este un drept fundamental, 

care le permite lucrătorilor să nu se ocupe de sarcinile de serviciu în afara orelor de 

muncă, fie că e vorba de telefoane, corespondență electronică sau alte forme de 

comunicare digitală. Acest lucru se aplică inclusiv vacanțelor și altor forme de 

concediu. 

Statele membre sunt încurajate să ia toate măsurile necesare pentru a le permite 

lucrătorilor să își exercite acest drept, inclusiv prin acorduri colective între 

partenerii sociali. Statele trebuie să garanteze că lucrătorii nu vor fi supuși 

discriminării, criticilor, concedierii sau altor măsuri nefavorabile din partea 

angajatorilor. 
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Raportorul Alex Agius Saliba (S&D, Malta) a declarat în urma votului: 

 

„Nu putem abandona milioane de lucrători europeni care sunt epuizați de 

presiunea de a fi mereu disponibili și de ore de lucru prea lungi. Acum este 

momentul să le stăm alături și să le oferim ceea ce merită: dreptul de a se 

deconecta. Acest lucru este vital pentru sănătatea noastră mentală și fizică. Este 

timpul să actualizăm drepturile lucrătorilor astfel încât să corespundă noilor 

realități ale erei digitale.” 

Context 

 

De la izbucnirea pandemiei de COVID-19, ponderea muncii la distanță a crescut cu 

aproape 30%. Se preconizează că cifra va rămâne ridicată sau chiar va crește pe 

viitor. 

 

Cercetările Eurofound indică o probabilitate de peste două ori mai mare ca 

persoanele care lucrează în mod obișnuit de acasă să lucreze în plus față de cele 

maximum 48 de ore săptămânale prevăzute, comparativ cu persoanele care 

lucrează în spațiile de lucru ale angajatorilor. 

Aproape 30% dintre persoanele care lucrează de acasă declară că lucrează și în 

timpul liber, zilnic sau de mai multe ori pe săptămână, comparativ cu sub 5% din 

lucrătorii care-și desfășoară activitatea la birou. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Europarlamentarii propun cursuri în școli și programe de mentorat pentru 

a încuraja implicarea femeilor în economia digitală, pentru a reduce 

disparitatea de gen 

Europarlamentarii solicită Comisiei Europene măsuri concrete și ”finanțare 

adecvată” pentru creșterea prezenței femeilor și fetelor în sectorul tehnologiei 

informației și comunicațiilor (TIC), pentru a reduce discrepanța de gen din 

domeniu. Asta, în contextul în care în 2018, femeile reprezentau doar 17% din 

totalul studenților TIC din UE.  
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Totodată, europarlamentarii subliniază că jocurile video și jucăriile perpetuează 

stereotipurile dăunătoare de gen și duc la o participare redusă a femeilor în sectorul 

digital. 

Este necesar să se încurajeze participarea femeilor la locuri de muncă tehnice și la 

nivel înalt prin depășirea barierelor educaționale încă de la o etapă incipientă, spun 

deputații europeni. 

Într-un raport adoptat joi cu 598 de voturi pentru, 45 împotrivă și 40 de abțineri, 

deputații solicită Comisiei să abordeze decalajul de gen din sectorul tehnologiei 

informației și comunicațiilor (TIC), prin măsuri concrete și finanțare adecvată la 

creșterea participării și incluziunii digitale a femeilor și fetelor. 

Încurajarea fetelor să urmeze cursurile TIC 

Textul solicită entităților de învățământ să includă o componentă de gen în toate 

programele STEM (știință, tehnologie, inginerie și matematică) și legate de TIC, 

materiale educaționale și practici didactice de la o vârstă fragedă pentru a încuraja 

fetele să continue și să studieze matematică, programare, cursuri TIC și discipline 

științifice în școli. 

De asemenea, solicită Comisiei și statelor membre să instituie programe de 

mentorat cu exemple de urmat femei în TIC la toate nivelurile educației și să 

sprijine învățarea pe tot parcursul vieții pentru a facilita tranziția profesională a 

femeilor către poziții legate de TIC. 

Promovarea egalității de gen în sectorul TIC 

Parlamentul solicită reducerea decalajului de gen în economia digitală prin măsuri 

specifice, inclusiv fonduri UE pentru finanțarea proiectelor conduse de femei în 

sectorul digital, cursuri de formare pentru departamentele de resurse umane cu 

privire la „prejudecată inconștientă discriminatoare de gen”, rapoarte anuale 

privind diversitatea și diferența de remunerare între sexe de către companiile TIC 

și fondurile UE distribuite companiilor care iau în considerare criteriile de 

echilibru între sexe. 
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De asemenea, solicită Comisiei și statelor membre să încurajeze antreprenoriatul 

femeilor în inovare și să sporească oportunitățile de finanțare pentru antreprenorii 

de sex feminin și întreprinderile digitale înființate de femei. 

Mass-media ar trebui să ajute la promovarea exemplelor de urmat femei 

Deputații solicită industriilor audiovizuale și media să portretizeze din ce în ce mai 

mult femeile în profesiile legate de STEM și TIC și să includă mai multe femei în 

paneluri de discuții, articole și alte în care se formează opinia publică. 

În plus, europarlamentarii amintesc importanța eliminării prejudecății 

discriminatorii de gen, conștiente și inconștiente, din algoritmi, aplicații de 

inteligență artificială (IA), jocuri video și jucării care perpetuează stereotipurile 

dăunătoare de gen și duc la o participare redusă a femeilor în sectoarele digital, IA 

și TIC. 

Datele Eurostat din 2018 arată că femeile reprezentau doar 17% din totalul 

studenților de 1,3 milioane de oameni care studiază TIC din UE. Potrivit 

Institutului European pentru egalitatea de gen, 73% dintre băieții cu vârste cuprinse 

între 15 și 16 ani sunt relaxați în a folosi dispozitivele digitale cu care sunt mai 

puțin familiari, comparativ cu 63% dintre fete și mai puțin de 3% dintre fetele 

adolescente din UE își exprimă interesul pentru a lucra în domeniul digital în 

viitor. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Parlamentul European adoptă o rezoluție pentru modificarea sistemului 

utilizat pentru întocmirea listei UE a paradisurilor fiscale: Țările nu ar trebui 

eliminate de pe lista neagră doar pentru că fac ”ajustări simbolice” 

O politică a ratei de impozitare 0 ar trebui să conducă automat la introducerea pe 

lista neagră a paradisurilor fiscale, iar țările nu ar trebui eliminate de pe lista neagră 

doar pentru că fac ”ajustări simbolice”, arată o rezoluție adoptată de deputații 

europeni prin care solicită schimbarea sistemului utilizat pentru întocmirea listei 

UE a paradisurilor fiscale, deoarece în prezent este „confuz și ineficient”. 
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Lista UE a paradisurilor fiscale, înființată în 2017, a avut până acum un „impact 

pozitiv”, dar nu a reușit „să își atingă potențialul maxim, în timp ce jurisdicțiile 

aflate în prezent pe acoperind mai putin de 2% din totalitatea veniturilor pierdute 

prin evaziune”, au spus deputații europeni. 

Rezoluția, adoptată joi în plen cu 587 voturi pentru, 50 împotrivă și 46 abțineri, 

numește actualul sistem „confuz și ineficient”. Acesta încheie dezbaterea purtată 

miercuri seară cu președinția Consiliului și cu Comisia. 

Europarlamentarii propun modificări care ar face procesul de listare sau radiere a 

unei țări mai transparent, consecvent și imparțial. 

Ar trebui adăugate criterii pentru a se asigura că mai multe țări sunt considerate 

paradisuri fiscale și pentru a preveni eliminarea țărilor de pe lista neagră prea 

repede, spun ei. 

Statele membre ale UE ar trebui, de asemenea, să fie examinate pentru a vedea 

dacă prezintă caracteristici ale unui paradis fiscal, iar cele care greșesc ar trebui de 

amenea considerate și paradisuri fiscale (PARA 9). 

„Prin catalogarea listei UE a paradisurilor fiscale drept „confuză și ineficientă ”, 

Parlamentul spune de fapt așa cum este. Deși lista poate fi un instrument bun, 

statele membre au uitat ceva atunci când au compus-o: paradisurile fiscale reale. 

Adevărul este că lista nu se îmbunătățește, se înrăutățește. Guernsey, Bahamas și 

acum Insulele Cayman sunt doar câteva dintre paradisurile fiscale cunoscute pe 

care statele membre le-au scos de pe listă. Refuzând să abordeze în mod 

corespunzător evaziunea fiscală, guvernele naționale își lipsesc cetățenii de 140 de 

miliarde de euro. Mai ales în contextul actual, acest lucru este inacceptabil”, a 

declarat după vot, președintele Subcomisiei pentru probleme fiscale, Paul Tang 

(S&D, NL) 

De aceea, parlamentul condamnă cu tărie recenta radiere a Insulelor Cayman și 

solicită mai multă transparență și criterii de listare mai stricte. Cu toate acestea, 

dacă ne concentrăm asupra altora, trebuie să ne privim și noi în oglindă. Imaginea 

nu este frumoasă. Țările UE sunt responsabile pentru 36% din paradisurile fiscale. 
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Parlamentul afirmă că criteriul pentru a judeca dacă sistemul fiscal al unei țări este 

echitabil sau nu trebuie extins pentru a include mai multe practici și nu doar rate de 

impozitare preferențiale. 

Faptul că Insulele Cayman tocmai a fost eliminată de pe lista neagră, în timp ce 

desfășura o politică de cota de impozitare de 0%, este o dovadă suficientă a acestui 

fapt, spun deputații europeni. 

Printre alte măsuri propuse, rezoluția spune, prin urmare, că toate jurisdicțiile cu o 

rată de impozitare pe profit de 0% sau fără impozite pe profiturile companiilor ar 

trebui plasate automat pe lista neagră. 

Eliminarea de pe lista neagră nu ar trebui să fie rezultatul doar unor modificări 

simbolice ale sistemului fiscal al jurisdicției respective, spun deputații europeni, 

argumentând că, de exemplu, Insulele Cayman și Bermuda au fost radiate după 

modificări „extrem de minime”. Prin urmare, rezoluția solicită ca criteriile de 

monitorizare să fie mai stricte. 

Toate țările terțe trebuie tratate și analizate în mod echitabil folosind aceleași 

criterii, spun deputații europeni, subliniind că lista actuală nu face asta. Lipsa de 

transparență cu care este elaborată și actualizată se adaugă acestor îndoieli. Aceștia 

solicită ca procesul de stabilire a listei să fie formalizat printr-un instrument 

obligatoriu din punct de vedere juridic până la sfârșitul anului 2021 și se întreabă 

dacă un organism informal, cum ar fi Grupul Codul de conduită, este capabil sau 

adecvat să actualizeze lista neagră. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 UE a încheiat acorduri de 1,4 miliarde de euro cu Airbus și Thales, care vor 

produce noua generație de sateliți Galileo care să opereze sistemul european 

de navigație, similar GPS-ului. 

Scopul noului proiect este de a încorpora în sateliți tehnologii mai noi, precum 

antene digitale configurabile sau sisteme de propulsie care folosesc motoare 

electrice. Acestea vor îmbunătăți  acuratețea semnalelor transmise către Pământ.  
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Sateliții vor fi construiți de cele mai mari companii specializate din Europa, Airbus 

și Thales Alenia Space. Companiile vor fabrica câte șase nave spațiale pentru 

sistemul global de navigație prin satelit, iar primii sateliți vor fi probabil lansați în 

2024. Uniunea Europeană a rezervat nouă miliarde de euro pentru proiectul Galileo 

și programul Egnos în următorii șapte ani.  

Galileo este compus, în prezent, din 24 de nave spațiale aflate pe orbita 

Pământului, iar alte 12 sunt în curs de asamblare sau urmează să fie lansate în 

spațiu. Versiunea UE a sistemului american GPS, permite utilizatorilor să-și 

identifice locația pe planetă, având o marjă de eroare de aproximativ un metru. 

Transmisiile sunt folosite și în numeroase aplicații pentru infrastructură, inclusiv 

sincronizarea rețelelor de telecomunicații și energie. 

(Sursa: biziday.ro) 

 


